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2 OB PREHODU V NOVO LETO

Složno držimo skupaj, 
pa bo šlo

Leto izredno težkih pogojev 
našega gospodarjenja se izteka. 
Tako neugodna gospodarska gi
banja, ki jih je v letu 1987 preži
vljalo naše gospodarstvo, niso 
mogla iti mimo nas, brez da bi jih 
tudi mi občutno zaznali. Visoka 
inflacija se je odražala v kakovo
sti in rezultatih našega poslova
nja. Na eni strani so se perma
nentno dvigali stroški poslovanja 
in je bil stalno ogrožen naš osebni 
standard, po drugi strani pa smo 
bili tudi mi primorani slediti tem 
trendom in uravnavati cene naših 
izdelkov, da ne bi prišli v preveli
ke težave.
Že zopet se soočamo z novimi 
ukrepi zisa, ki zaenkrat ne stimu
lirajo niti izvoza, niti dobrega 
gospodarjenja, kakor tudi ne de
lovanja tržišča in njegovih 
zakonitosti.
Računamo, da bo tudi tu prišlo do 
realnih korekcij cenovnih neskla
dij, ki jih trenutno nelogično lan- 
sira država v škodo večjega števi

la delovnih organizacij, ki se bodo 
znašle med zgubaši, pa čeprav si 
tega realno ne zaslužijo in bi v 
duhu ekonomske logike lahko po
slovale popolnoma normalno. 
Menim, da je struktura naše pro
izvodnje taka, da bi mi tudi v 
novih pogojih gospodarjenja ob 
odpravi nekaterih nerealnih dis
paritet v cenah, ob dosedanjem 
obsegu izvoza, poslovali še lahko 
kar zadovoljivo.
Vse leto smo delali v glavnem 
nemoteno in načrtovano proizvo
dnjo na nivoju DO izpolnili v 
celoti. Preskrba s surovinami je 
bila še kar zadovljiva z uvoženimi 
kakor tudi z domačimi surovina
mi ob zares minimalnih motnjah, 
ki pa niso negativno vplivale na 
samo proizvodnjo.
Izredne rezultate smo dosegli v 
izvozu, kjer smo presegli vsa pri
čakovanja, saj smo ga presegli 
tako na konvertibilnem, kot na 
klirinškem tržišču. Skupno bomo 
izvozili za okoli 54 milijonov do

larjev, kar je že več kakor 50 
odstotkov naše celotne
proizvodnje.
Na področju investicij smo v letu 
1987 uspešno začeti izvajati sre
dnjeročni plan in ga bomo pospe
šeno nadaljevali v letu 1988. Za
vedamo se, da brez večje in kako
vostnejše proizvodnje ni mogoče 
povečati poslovnih rezultatov in s 
tem večje socialne varnosti
kolektiva.

Tudi letos, kakor lani, ponovno 
ugotavljamo, da trenutni ukrepi 
zisa še zdaleč ne prinašajo upa
nja, da bi zajezili padec inflacije. 
Na eni strani ne usklajujejo cen 
industrijskih izdelkov, po drugi 
pa odobravajo povečanja cen su
rovin, energije, transportnih in 
drugih stroškov.
Tako stanje se bo močno negativ
no odrazilo na vrsti delovnih or
ganizacij in tudi mi tu nismo 
izvzeti. Naš cilj bo, da bomo ob 
kar najbolj racionalnem poslova
nju dosegli čim boljše uspehe in 
tudi z osebnimi dohodki sledili 
kar se bo najbolj dalo, naraščajo
čim življenjskim stroškom in to v 
mejah realnosti.

Zavedati se moramo, da živi

mo v sila kritičnem obdobju naše
ga gospodarstva in zato nam je 
bolj kakor kdaj prej, potrebna 
resnično velika mera treznosti in 
še večja enotnost kolektiva.
Tudi lastnih napak in slabosti ne 
smemo prezreti in se jih moramo 
pošteno zavedati, se z njimi radi
kalno spoprijeti, da se bomo s tem 
izognili neprijetnim presene
čenjem.
Zavedamo se, da smo kolektiv z 
veliko pripadnostjo svojih članov, 
ki pošteno delajo in mislijo. To 
nam daje poroštvo, da bomo tudi 
v prihodnje lahko čim uspešnejše 
poslovali.

I' imenu vodstvu delovne organi-\ 
zavije se iskreno zahvaljujem 
vsem članom kolektiva, družbe
nopolitičnim organizacijam in sa
moupravnim organom za uspešno 
de/o in sodelovanje r letu 1987.

Vam vsem in vašim družinam 
pa želim r letu 1988 mnogo zdra
vja, zadovoljstva in osebne sreče, 
da bi novo leto kar najbolj prijet
no praznovali v krogu svojih 
najdražjih.

Marjan Prelec

Posledice ukrepov ZISA

Cenovna politika je nestabilna
Eden od protiinflacijskih ukrepov je bil dvig cen energiji in 

surovinam za našo proizvodnjo. Cene naših izdelkov pa smo lahko 
dvignili le do dovoljene meje. Prav gotovo se bo to poznalo na dohodku. 
Na tržišču pa je nastala prava zmeda.

Takoj po 15- novembru 1987, 
ko je ZIS sprejel ukrepe na pod
ročju kontrole cen, so sodelavci 
DE Marketinga naredili analizo 
vpliva ukrepov na pričakovano 
prodajo in njeno uspešnost v 
zadnjih dveh mesecih letošnjega 
leta. Zaradi širine asortimana 
Cinkarne in odloka o najvišji 
ravni cen, ki določa maksimalne 
cene po gospodarskih dejavno
stih, so nas ukrepi ponekod 
močno prizadeli.

Cene za proizvode Grafike so 
zamrznjene na raven veljavnih 
cen na dan 15- 11. 1987 obliko
vanih v skladu s predpisi, ki so 
veljali do tega dne- Cene za 
surovine za grafično proizvo
dnjo pa so poskočile za 78 od
stotkov. Na strošek za izdelavo 
grafičnega proizvoda pa je moč
no vplivala tudi sprememba te
čaja dinarja- Tako bo tozd Gra
fika do konca leta samo na ploš
čah izgubila 270 milijonov din.

Področje barvne metalurgije 
je ukrep o najvišji ravni cen 
prizadel le toliko, da se bodo 
hkrati z dvigom cen surovin' za 
enak odstotek zvišale tudi cene 
končnih izdelkov. Ker so bile

cene izdelkov iz cinka že sedaj 
visoke, lahko novo povišanje 
vpliva na manjšo prodajo na 
domačem tržišču.
Sprememba tečaja dinarja moč
no vpliva tudi na fiksne stroške 
žveplove kisline in legur.

Največjo škodo bo utrpel ke
mijski program, saj so cene pig
mentov in organskih barvil po
večane le za 15 odstotkov. Ker 
so cene surovin močno porasle, 
bomo izgubo občutili pri cinko- 
vem oksidu in litoponu, nekate
ra organska barvila pa bomo 
morali izdelovati le po poseb
nem naročilu- Le pri pesticidih 
bo zvišanje cen za 44 odstotkov 
položaj nekoliko izboljšalo, ven
dar zaradi izteka sezone (nasle
dnja pa se začne šele aprila), to 
ne bo bistveno vplivalo na 
rezultate.
Zamrznjene cene ostanejo za 
področje antikorozivne zaščite, 
kar pomeni nerentabilno pro
izvodnjo. Cene surovin za izdel
ke kijih izdelujejo v Mozirju, pa 
so se dvignile za 40 do 70 
odstotkov-

Za koliko se bo zmanjšal do
hodek Cinkarne zaradi sprejetih

odlokov o najvišji ravni cen, še 
ni jasno, vendar pa lahko sedaj 
že z gotovostjo trdimo, da se je 
zaradi zmešnjave, ki je nastala s 
15. novembrom, zmanjšal obseg

prodaje. Prav tako je na tržišču 
že pričelo primanjkovati suro
vin, katerih cene so zamrznjene.

Borut Sedovnik

Vhod v Cinkarno

Bron
za fotografije

Fotokinodruštvo iz Celja je 
ob svoji 40. obletnici konec de
cembra organiziralo 18. razsta
vo fotografij in barvnih diapozi
tivov. V Muzeju revolucije je 
razstavljalo preko 800 razsta- 
vljalcev iz Celja in okolice, od

katerih sta dva. naša sodelavca, 
člana foto krožka Ljudske teh
nike prejela tretjo nagrado- Dra
go Lamper je prejel nagrado za 
tretji najboljši diapozitiv na pro
sto temo posnetek iz jame. Lazar 
Prodanovič pa je prejel nagrado 
za tretji najboljši črnobel posne
tek - prosta tema posnetek Za
greba v jeseni.

Čestitamo!
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Nagrajenci Cinkarne 
za leto 1987

Iz dejanskega prispevka v nov 
izraz - faktor uspešnosti

V delovni organizaciji delavci na raznih delovnih sestankih pogosto 
postavljajo vprašanja, ki se nanašajo na problematiko delitve osebnih 
dohodkov. V tem sestavku bomo skušali odgovoriti oziroma seznaniti 
bralce našega lista predvsem o najbolj aktualni temi: kaj se dogaja na 
področju ugotavljanja faktorja uspešnosti, oziroma dejanskega pri
spevka delavcev.

Delavski svet delovne organi
zacije je na predlog komisije za 
priznanja in odlikovanja sprejel 
sklep, da se dodeli priznanja s 
srebrnim in zlatim znakom za 
leto 1987 naslednjim članom 
kolektiva:
Priznanja so bila podeljena na 
svečani seji delavskega sveta de
lovne organizacije 27. novembra.
Vsem prejemnikom priznanj is
kreno čestitamo!

ZLATI ZNAK
Stanka BREGAR, dipl. ing. di
rektorica tozda Grafike 
Dušan SLOKAN, vodja OVO 
za Metalurgijo tozd Vzdrže
vanje.
Bernard FEHR, odgovorni 
predstavnik firme THANN ET 
MULHOUSEN

Dušan Slokan

SREBRNI
ZNAK
Stanko ARNŠEK, šofer v tozdu 
Transport in skladišča 
Alojz BOMBAČ, vodja tiskarne 
v tozdu Grafika 
Darja GABER, statistik kako
vosti v Službi kakovosti DSSS 
Slavko OJDANIČ, dipl. ing. pr
vi tehnolog v Razvojni službi 
Slavko ZEME, strugar - specia
list v tozdu Vzdrževanje Slavko Zeme

Dosedanje izkušnje v praksi 
(izdelana je bila analiza) kažejo, 
da višina obračunanega faktorja 
uspešnosti praviloma ne kaže 
nobene povezave z doseženim 
fizičnim obsegom proizvodnje, 
oziroma, da se v praksi pojavlja
jo pomanjkljivosti. Zato je pot
rebno intenzivnejše razmišljanje 
nas vseh, kako bi sistem izpolni
li, poiskali možne rešitve, ki od
pravljajo pomanjkljivosti in ker 
imamo že določene izkušnje, 
privedli sistem v kvalitetnejšo 
obliko ugotavljanja faktorja 
uspešnosti- Za tako delo pa mo
ramo biti zelo strpni, tolerantni, 
pošteni in dosledni.

Kolegijski poslovodni organ 
Cinkarne je v dogovoru z vod
stvi tozdov in strokovnimi slu
žbami v DSSS aprila letos usta
novil projektno skupino, ki bi 
opravila korekcijo dosedanjega 
sistema ugotavljanja faktorja 
uspešnosti s ciljem, da doseže
mo, da bi v delavcih v večji meri 
kot do sedaj vzbudili občutek in 
težnjo po kvalitetnejšem delu in 
ga motivirali s tem, da bi bil 
njegov osebni dohodek dejan
sko odvisen od vloženega dela.

Projektna skupina je od aprila 
do sedaj delala moteno zaradi 
vseh znanih aktivnosti v zvezi z 
usklajevanjem naših samou
pravnih aktov z družbenim do
govorom o skupnih osnovah in 
merilih za samoupravno ureja
nje odnosov pri pridobivanju in 
delitvi dohodka v SR Sloveniji. 
Rodili so se tudi prvi rezultati, ki 
se v glavnem nanašajo na splo
šna načela, ki so hkrati tudi 
pravila.
Dogovorjeno je:
- vsi elementi v sistemu za ugo
tavljanje faktorja uspešnosti 
morajo težiti k doseganju zasta
vljenih ciljev DO, TOZD oz. 
mernega mesta
- faktor uspešnosti se ugotavlja 
na osnovi merila za storilnost, 
gospodarnost in kakovost in iz
brana merila ne vsebujejo tržnih

in drugih uspešnosti, ker je ta 
uspešnost izražena v vrednosti 
najenostavnejšega dela.
- na mernem mestu, ki je pravi
loma stroškovno mesto, se izbe
rejo merila, ki so merljiva (štetje, 
tehtanje, laboratorijske anali
ze,...) in ne vnašamo meril, kate
rih vrednosti subjektivno 
ocenjujemo
- v sistemu je uveden korekcij
ski faktor v skladu z novo spre
jetimi akti s področja nagrajeva
nja za korekcijo izračunanega 
faktorja uspešnosti le v izjemnih 
primerih, ko je izračunani faktor 
uspešnosti večji ali manjši brez 
direktnega vpliva delavcev na 
posameznem mernem mestu 
(daljše pomanjkanje surovin, za
vestno zmanjševanje proizvo
dnje, skratka upoštevanje stra
teške politike DO)
- izračunani faktor uspešnosti 
mora praviloma biti enak z ob
računanim, razen v primerih 
uporabe korekcijskega faktorja
- sistem dovoljuje notranjo dife
renciacijo (razlike) v okviru vsa
kega mernega mesta na osnovi 
notranjih meril za razlikovanje 
prispevnosti posameznih del 
oziroma delavcev na mernem 
mestu- Vzorčni primer poslovni
ka za razlikovanje prispevnosti 
delavcev v okviru mernega me
sta bo izdelala strokovna služba 
(en primer za »proizvodno mer- 
no mesto« in drugi primer za 
»režijsko merno mesto).

Projektna skupina si je zasta
vila cilj, da bi naj bile aktivnosti 
dokončane do konca letošnjega 
leta, oziroma, da bi v priho
dnjem letu tudi v praksi resnično 
uveljavili vse sprejete spremem
be pri ugotavljanju faktorja 
uspešnosti- Časa ni na pretek, 
zato prosimo in želimo predv
sem od poslovodnih organov 
DO, TOZD in vseh ostalih 
struktur, da tvorno sodelujejo 
pri izdelavi sistema.

Jože HROVATIN

SREČNO NOVO 
LETO 1988

'‘ir
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Posebna rubrika

Cinkarna na tržišču
Piše: Darja Vovk

SEDANJI KEMIJSKI PROGRAM 
TUDI NA TRŽIŠČU NIMA 
PERSPEKTIVE

S tem prispevkom bo zaokrožena predstavitev proizvodov TOZD 
Kemije Celje, katerega proizvodni program obsega štiri skupine 
proizvodov:
- pigmente litopon, cinkovo belilo)
- organska barvila in vlekolit
- agro program (tekoča gnojila, sredstva za zaščito rastlin in rasne

- gradbene mase in lepila (Nivedur, Viadur, Vilaplan, Hidrozan) 
Plasman je izrazito usmerjen na domači trg 85-86% in le 14 % 

realizacije v izvozu (cinkovo belilo in litopon).

Splošno značilno je, da to niso 
deficitarni proizvodi, ki bi se z 
lahkoto plasirali na trgu- Prete
žno jih je možno nadomestiti z 
drugimi, zato je še posebno po
membno, zagotavljati kakovost 
m čimbolj intenzivno obdelovati 
tržišče.

Zaradi različne narave pro
izvodov mora biti tudi nastop na 
trgu različen. Za izdelke indu
strijske porabe (pigmenti, barvi
la). je pomembna obdelava z 
vsemi elementi direktnega mar
ketinga. medtem ko je za plasma 
izdelkov široke porabe (agro.

gradbena lepila in mase), pot
rebno vključiti tudi propagando 
v najožjem pomenu.

Reklame v sredstvih javnega 
obveščanja spodbujajo potro
šnika k nakupu, obenem pa je to 
sredstvo za predstavitev delovne 
organizacije navzven, kar naj bi 
doprineslo k plasmanu vseh 
proizvodov Cinkarne.

Pretežni del. 85 odstotkov 
realizacije Kemije Celje odpade 
na pet izdelkov: cinkovo belilo, 
litopon, modri baker, Nivedur 
in organska barvila.

Delež realizacije proizvodov TOZD Kemija Celje

SKUPINA PROIZVODOV

PIGMENTI - Zn belilo 
litopon
AGRO - Cuprablau Z 
HUMOVIT 
GRADBENE MASE 
IN LEPILA - NIVEDUR 
ORGANSKA BARVILA 
OSTALO 
Skupaj

Na področju izdelkov Kemije 
C elje, razen litopona in hygro- 
mula (kjer smo edini proizvajal
ci). se Cinkarna uvršča med 
manjše proizvajalec in bo ob 
obstoječem proizvodnem pro
gramu v današnjih pogojih go
spodarjenja vedno tež|e zadrža
la svoj tržni delež. Zato bi bilo 
treba pospešeno iskati nove pro
izvodne usmeritve.

Probleme imamo tudi na pod
ročju cinkovcga belila in litopo- 
na Litopon bi na primer lahko 
plasirali v večjih količinah, ven
dar se porabniki zaradi določe
nih cenovnih nesorazmerij v od
nosu na normativno porabo naj
verjetneje ne bodo odločili za 
nabavo.

Domači trg
O
/o

Izvoz
O/
/o

Skupaj
o

20 8 28
6 6 12
9 9
4 4

10
10 26
26 0 11
II

86 °/„ 14 100 %

Cuprablau Z, Nivedur in or
ganska barvila pa so izdelki, ki 
imajo pomembno vlogo na trgu 
in so v letu 1986 predstavljali le 5 
odstotkov manj kot polovico 
celotne realizacije tozda. Kljub 
široki paleti sredstev za zaščito 
rastlin ostalih proizvajalcev, pa 
ima Cuprablau Z določene 
prednosti, ki mu zagotavljajo 
prodajo v sedanjem obsegu, 
morda celo malo več-

Nivedur se dobro prodaja, saj 
proizvodnja ne uspe zadovoljiti 
potreb tržišča.

Organska barvila predstavlja
jo specifično zahtevno proizvo
dnjo. ki v danih razmerah ka
drovsko in tehnološko ni spo
sobna bistveno povečati tržnega

deleža kljub temu. da prav na 
tem področju še zdaleč ni dose
žen tržni maksimum okoli 80 
odstotkov uvoza, tudi takih ti
pov barvil, ki bi jih bilo moč 
nadomestiti z domačimi).
IN NOVI PROIZVODI? 
Modernizirana bo proizvodnja 
Cuprablau Z: v letu 1987 je 
potekala raziskava trga in raz
voja na področju aktivnega cin- 
kovega oksida in barijevega 
sulfida.
Aktivni cink oksid - 
Razvojna služba je izdelala 
vzorce, ki so bili pri porabnikih z 
navdušenjem sprejeti, saj je to 
izdelek, ki so ga do sedaj izključ
no uvažali-

Drugi proizvod, ki ga razvija 
Cinkarna\ okviru svoje usmerit
ve, je barijev sulfid.

S postavitvijo novih zmoglji

vosti cinkovega sulfida ima 
Cinkarna dve možnosti: ali po
večati obseg proizvodnje litopo
na ali proizvajati ostale barijeve 
soli, od katerih je najpomemb
nejši in v največjih količinah 
uporabljeni barijev sulfid. 
Rezultati niso posebno obetav
ni. Proizvod je strupen za mikro 
okolje, uvršča se v najnižji ce
novni razred, pa tudi količine, ki 
bi jih lahko plasirali na domači 
trg so omejene in manjše kot 
smo prvotno načrtovali- Razvoj 
bo skušal razviti kvaliteto za 
elektronsko industrijo, ki bi v 
manjših količinah in višjih ce
nah pomenila proizvodnjo z več 
vloženega znanja. Obenem pa bi 
predelali odpadne snovi. Čas bo 
pokazal, če smo to tudi sposobni 
napraviti po ceni, ki bo omo
gočala rentabilno poslovanje.

Drugi poslovni dnevi spet 
uspešni

Poslovni dnevi, ki so bili tokrat že drugič pri Mlinarjevem Janezu, so 
se zaključili 12. 12. 1987. V tem času smo opravili veliko razgovorov in 
tudi sklenili pogodbe za pomembnejše surovine z dobavitelji, na drugi 
strani pa potrdili tudi prodajne količine za leto 1988 s pomembnejšimi 
kupci. Naša DO ima preko 2000 kupcev in dobaviteljev, zato sklepanja 
pogodb o prodaji in nabavi za leto 1988 zdaleč ni konec, lahko pa 
rečemo, da je glavnina dela za nami.

Našemu vabilu se je odzvalo 
120 kupcev in dobaviteljev. Nji
hov promet s Cinkarno v letu 
1987 zavzema v celotni realizaci
ji prodaje DO do 30. II. 1987 
več kot 60 odstotkov. Kupci, ki 
so bili povabljeni, kupujejo bla
go različnih TOZD-ov v vredno
sti med 500 do 5 000 milijonov 
din.

Če poskusimo na grobo oce
niti obisk in uspešnost dogovar
janj. točni podatki bodo znani 
po obdelavi podatkov iz pogodb 
vnešenih v računalnik, moramo 
iti od izdelka do izdelka.

GRAFIKA ZAKLJUČILA 
POGODBE

V prodaji grafičnega programa 
so pogodbe podpisane z našimi 
največjimi kupci plošč, barv, or- 
ganolov in ostalih proizvodov. 
Pogodbe, v katerih so določene 
količine, pogoji plačil, menične 
obresti m ostalo, so podpisale 
GRAFIKA Zagreb, JUGOPA- 
PIR Beograd, KOVINOTEH
NA Celje in PAPIROGRAEI- 
KA Ljubljana. Pomembno je, 
da smo s temi in nekaj manjšimi 
hišami zaključili pogodbe za ce
lotno načrtovano proizvodnjo 
Grafike /a leto 1988. Vrednost

sklenjenih pogodb po današnjih 
cenah presega 180 milijard.

METALURŠKI PROGRAM

Prodaja metalurškega pro
grama je prav tako sklenila po
membne dogovore o prodaji le- 
gur, anod, pločevine, žice in 
ostalih izdelkov Metalurgije. 
Kljub podražitvi cinkovih izdel
kov za 42 odstotkov ni bilo pri 
sklepanju pogodb opaziti večjih 
težav, razen problema pri plače
vanju obresti, s katerim se sreču
jemo že vse leto.

Kljub pojavu konkurence na 
tržišču legur, so v prodaji meta
lurškega programa uspeli za
držali pomembnejše kupce in z 
njimi tudi podpisati pogodbe za 
zamak (Kovinoplastika Lož, 
Ferimport Zagreb itd.), za Sa
motne tuljave in priključke z 
Gradnjo Žalec, za žico s Tekolo 
Maribor in za pločevino, žlebo
ve ter ostale priključke s trgovi
nami JEKLOTEIINO, GRA- 
MEX-om, LESNINO. KOVI
NOTEHNO. METAL, Banja 
Luka in še drugimi trgovskimi 
hišami- Vrednost sklenjenih po
godb po današnjih cenah znaša 
približno 70 milijard din.
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AGRO PROGRAM

Kupci agro proizvo
dov (AGROTEHNIKA, SE
MENARNA, FEROMOTO, 
ASTRA AGROOPREMA in 
AGRARIACOOP)so se prav 
tako odzvali našemu vabilu 
kljub temu, da po teh izdelkih 
trenutno ni povpraševanja, ker 
ni sezone: Z vsemi smo podpisali 
pogodbe o konsignaciji do 1- 4.
1988 in pogodbe za sezono med 
1.4. in 1. 10- 1988- Iz sklenjenih 
pogodb je razvidno, da smo 
uspeli kupce obvezati za prodajo 
okoli 450 ton Cuproblaua 7 in 
okoli 6000m? humovita. Precej 
kupcev iz ostalih republik se 
vabilu ni odzvalo zaradi slabega 
vremena (sneženje v Srbiji).

KEMIJSKI PROGRAM

Prodaja kemijskega progra
ma je sklenila s svojimi 
kupci H2S04 (TKI Hrastnik, 
Kemična Moste, INCEL Banja 
Luka, PLIVA Zagreb, CEL- 
PAK Prijedor, TESLA Brčko) 
količine, cene in prodajne pogo
je za 80 000 ton kisline, kar 
predstavlja 75 odstotkov načr
tovane proizvodnje za leto 1988. 
S sklenitvijo pogodb pa še vsi 
problemi seveda niso rešeni, kaj
ti kupci kisline smatrajo, da je 
cena previsoka in da so plačilni 
pogoji (virmansko plačilo in vi
soke menične obresti v primeru 
plačila z menico) prevelika obre
menitev za njihovo poslovanje. 
Pri manjših kupcih (ZVEZDA, 
BADEL. VESNA. TOK itd.) 
teh pripomb ni bilo. čeprav tudi 
ti kupci v zadnjem času ne plaču
jejo več obresti pred tožbo.

PIGMENTI

Kupci Ti02 so bili najštevil
nejši, in sicer so nas obiskali 
tako proizvajalci barv in lakov 
(JUB. HELIOS. Bil IX. 
SHROMOS KARBON. ZVEZ
DA, EXTRA VUČ1TRN) kot 
tudi papirničarji in gumarji (PA- 
PIRNICA REKA. REKORD 
Rakovica, Papirnica Vevče itd). 
Kljub zaostritvi pogojev pri pro
daji Ti02 in prehodu na virman
sko plačilo ter zvišanju cen Ti02 
smo sklenili pogodbe za celotno 
načrtovano proizvodnjo za do
mači trg.
Vrednostno po današnjih ce
nah znese 2,40 milijard.

Manjši odziv oziroma zani
manje za sklenitev letne pogod
be so pokazali kupci cink oksi
da. litopona in organskih barvil 
Za cinkov oksid bo sklenjena 
pogodba pri njih v naslednjem 
mesecu za okoli 900 ton. še v tem 
mesecu pa bomo obiskali Tl-

GAR Pirot in TRAYAL Miloje 
Zalič v Kruševcu. Nekaj manj
ših kupcev zlatega pečata RIS, 
ELIZO, ELKA ISKRA FERI- 
TI, PRETIŠ bomo morali v na
slednjih dneh obiskati in s teh
nologi poiskati ter preizkusiti 
možnost zamenjave zlatega pe
čata z zelenim. Koeficient obra
čanja zalog zlatega pečata je 
zaradi pogojev proizvodnje 
zelo nizek m sama proizvodnja 
zaradi tega nerentabilna. Pri 
prodaji teh dveh izdelkov nas 
čaka še težko delo, preden bodo 
sklenjene pogodbe za celotno 
količino načrtovane proizvo
dnje za leto 1988.

ORGANSKA BARVILA

V prodaji organskih barvil so 
sklenili pogodbo z nekaj kupci 
(POBEDA Zagreb, DEKORA
TIVNA Ljubljana, MTT Mari
bor, TKZ Zagreb, KONUS Slo
venske Konjice). Glavnino po
slov pričakujemo v januarju, na 
sejmu mode v Ljubljani, kjer 
bodo podpisane še ostale 
pogodbe.

LEPILA

Kupci lepil, barvitov, gradbe
nih mas in antikorozivnih pre
mazov so bili prav tako močno 
zastopani in zelo ostri pri posta
vljanju svojih zahtev glede obli
ke plačil, določanja dolžniško 
upniškega razmerja, rabatov in 
ostalih popustov. Obiskale so 
nas vse pomembnejše trgovine 
razen Kemikalije Zagreb in Teh- 
nokemije Beograd, s katerimi 
imamo dogovorjene sestanke še 
v tem mesecu. Pogodbe so skle
njene z Jeklotehno, Kovinoteh
no, Lesnino, Gramexom, Slove
nijalesom, ERA Velenje, ME
TAL Banja Luka, AIPK Prije
dor, Kurivoprodajo in ostalimi 
manjšimi trgovinami in direkt
nimi kupci (TEKOL, METAL-

Vsako popoldne je bi! v dvorani tudi kulturni program

NA, TVT Boris Kidrič).
Večina pripomb je letela na 

našo nesposobnost zagotovitve 
zadostne količine lepil (5 kg em- 
baliranje) v času sezone, vendar 
na samo sklepanje pogodb to ni 
toliko vplivalo, kot pa pritiski 
na podaljšanje brezobrestnega 
roka pri plačevanju z menicami. 
Zahteve trgovin so takšne, da jih 
v nekaterih primerih nismo ak
ceptirali, saj smo se dogovorili 
že pred poslovnimi dnevi, da 
bomo vztrajali na prodajnih po
gojih iz leta 1987.

V pogodbe smo vnesli tudi 
količine, katerih zbir pokaže, da 
s prodajo lepil tudi v letu 1988 ne 
bo večjih težav (cca 6.000 ton je 
že dogovorjene prodaje za leto 
1988) med tem, ko bo pri prema
zih in barvitih težje doseči začr
tane cilje.

Od dobaviteljev so nas ob
iskale naslednje stranke: Rudnik 
Globoko, DINOS Ljubljana, 
TERMIT Domžale, TEOL Lju
bljana, GLIN Nazarje, Železar
na Sisak, Milan Blagojevič Lu
čani. Piama Podgrad, Natron- 
Commerce Železarna Jesenice, 
Cementarna Trbovlje itd.

Kljub odloku o vračanju cen 
na raven L 10. 1987 oziroma o 
zamrzitvi cen na obstoječi ravni 
(oba odloka sta pričela veljati 
15. II- 1987) ni nihče od naših 
dobaviteljev upošteval odlokov. 
Tako je naenkrat na tržišču veli
ko »novih proizvodov« po no
vih cenah in enako ostrih plačil
nih pogojih. Z dobavitelji smo se

dogovarjali predvsem o zagoto
vitvah surovin in izboljšanju 
plačilnih pogojev. Dosegli smo, 
da bomo lahko v letu 1988 tudi 
naše obveznosti do dobaviteljev 
poravnali z menicami in pri tem 
imeli tudi nekatere ugodnosti 
(brezobrestni rok plačila od 15 
do 45 dni). Z nekaterimi surovi
nami, kot so nitroceluloza (Lu
čani) pesek (Termit Domžale), 
barit (Kreševo) in glina (Rudnik 
Globoko) bodo tudi v-letu 1988 
še težave s količinami za najpo
membnejše surovine cink, pirit, 
aluminij pa bodo potrebni 
sprotni dogovori za zagotovitev 
zadostnih količin-

Ob koncu kratkega pregleda 
opravljenega dela v času od 6. 
do 12. decembra lahko zapiše
mo, da so bili poslovni dnevi 
uspešni, ne glede na sprejete 
odloke o cenah.

Ti odloki so povzročili umik 
določenih vrst blaga s tržišča in 
deloma odvrnili pozornost od 
sklepanja pogodb za naslednje 
leto, saj se je veliko delovnih 
organizacij v mesecu novembru 
in verjetno tudi v decembru 
ukvarjalo predvsem s tem, kako 
uspešno zaključiti poslovno leto 
1987.
Ocenjujemo, da so bili Poslovni 
dnevi uspešni. Glede stroškov 
pa lahko zapišemo da so nižji od 
stroškov sejemske prireditve v 
Zagrebu, efekti in odziv strank 
pa veliko večji-

Borut SEDOVNIK

Poslovni dnevi

VTISI
Kako so bili kupci zadovoljni z. obliko sklepanja pogodb na poslovnih 
dnevih, smo slišali iz izjav predstavnikov delovnih organizacij:

JUGOPAP1R BEOGRAD. 
Ranko Čučkovič: »Kot luni,smo 
se tudi letos dogovorili za po
slovno sodelovanje in podpisali 
pogodbo«.

JEKLOTEHNA MARIBOR, 
Mirko Karazinec, pomočnik vo
dje PO: »Poslovni dnevi se mi 
zdijo zelo dober način sodelova
nja- Všeč mi je predvsem to, ker
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pridemo skupaj vsi referenti, ki 
med seboj sodelujemo med le
tom. Srečamo pa se tudi z ostali
mi poslovnimi partnerji.

TEHNOPROMET TUZLA, Is- 
met Meškovič, namestnik direk
torja: »Na poslovnih dnevnih 
sem drugo leto- Zdi se mi dobro, 
da se na enem mestu dogovori
mo o poslovnem sodelovanju z 
vsemi prodajnimi programi 
hkrati. To je za nas zelo 
pomembno-«

Janez Mernik, HELIOS

HELIOS DOMŽALE, tozd 
Količevo, Janez Mernik, vodja 
komerciale in naš bivši sodela
vec: Že lani je bilo pri nas vabilo 
na poslovne dneve dobro spreje
to. Zelo dobro je, da se srečamo 
kupci in prodajalci hkrati. Sicer 
so poslovni dnevi le formalnost, 
ko podpišemo pogodbo, ker se 
že prej pripravimo in vse 
dogovorimo.«

SOZD AGROVOJVODINA, 
tozd Tehnokemija, Miroslav 
Malešev, direktor tozda: »Po
slovni dnevi Cinkarne so zelo 
učinkoviti, vsestranski. Tu smo 
se srečali s predstavniki vseh 
tozdov, od katerih kupujemo, 
imeli pa smo tudi priložnost 
govoriti z nabavno službo, saj 
nastopamo za vas tudi kot doba
vitelji- Mislim, daje korist obo
jestranska, zato pričakujemo, 
da bomo 14. januarja lahko 
podpisali pogodbo. Mi smo celo 
zainteresirani povečati poslovno 
sodelovanje in ostati dobri 
prijatelji.« M- G-

Kako je Cinkarna vključena v program »P«
Najpomembnejši del progra

ma občinske raziskovalne skup
nosti v Celju je sofinansiranje 
raziskovalnih nalog iz dveh pro
jektov: »Raziskava občinskega 
in regijskega značaja« in»Razi- 
skave prestrukturiranja« »pro
jekt P). Samo za projekt »P« 
namenja 58 odstotkov vseh 
sredstev za 21 izbranih modelnih 
razvojno raziskovalnih projek
tov, in 6 raziskovalnih nalog, ki 
obravnavajo skupna vprašanja 
prestrukturiranja-

Cinkarna se je v projekt »P«

Naprej od 
doseženega

Tradicionalna, peta razstava 
inovacijskih dosežkov, kije bila 
od 23. do 30. oktobra 1987 v 
Štorah, je imela regijski značaj. 
Na razstavi so poleg organiza
torja Železarne Štore razstavlja
le še DO iz Celja: AERO. CIN
KARNA, LIBELA in EMO, 
nekatere DO iz Laške in Šentjur
ske občine, od slovenskih žele
zarn pa še Železarna Jesenice.

Ker je imela razstava osnovni 
namen prikazati ustvarjalne do
sežke mladih in aktivnosti ORS 
iz regije so na razstavi sodelova
le še OŠ: ŠTORE. ŠENTJUR in 
ŠMARJE, ŠU1 Štore, TŠ Mar
šal Tito iz Celja. Dl ATI Celje, ki 
je združeno prikazal dosežke ne
katerih DO. ki samostojno niso 
nastopale. Prikazani so bili tudi 
dosežki ORS Celje, Laško in 
Šentjur- Največ zanimanja za 
razstavo je bilo med mladimi, saj 
so jo množično in organizirano 
obiskovali. Predvsem pa je bila 
razstava namenjena občanom 
Celja in Štor in vsem tistim, ki se 
zanimajo za to dejavnost izven 
naše občine.

Iz CINKARNE smo na tej 
razstavi prikazali 8 inovacijskih 
dosežkov (vsi so novi izdelki) in 
je večina teh realiziranih inova
cij že našla svoje mesto na 
tržišču.

Vzporedno z razstavo je bila 
še razširjena seja odbora za I. D. 
pri RS - ZSS. seja IO - ZD1ATI 
Slovenije, posvet s pedagogi sre
dnjih in osnovnih šol iz Celja in 
okolice na temo »Mladi za na
predek Celja«.

Razstava je uspela in nakazu
je pravo pot - NAPREJ OD 
DOSEŽENEGA.

vključila s tremi nalogami, ki so 
izmed kopice naših nalog bile 
najbolj primerne ter atraktivne, 
in sicer: Prva naloga je avtoma
tizacija proizvodnih procesov ti- 
tan dioksida z mikroračunalni- 
škim vodenjem procesa. K sode
lovanju smo pritegnili Institut 
Jožef Stefan. Druga naloga je iz 
področja predelave odpadkov. 
V Veflonu bi naj iz odpadnega 
materiala, kije zelo drag, napra
vili spet izdelke standardnega 
tipa. Naloga se imenuje regene
racija fluoriranih polimerov.

V tozdu Veflon smo v avgustu 
instalirali telefax napravo. Pa- 
nafax UF - 400, ki jo je izdelala 
japonska tvrdka Matsushita.

Telefax je naprava, s katero 
lahko korespondiraš s partnerji 
po vsem svetu, vendar le s tisti
mi, ki imajo svoj telefax. Tako 
kot s pomočjo teleprinterja pre
našamo besedila na daljavo, ta
ko s Panafaxom po telefonski 
liniji prenašamo poleg besedil 
tudi skice, načrte, in podobno v 
velikosti A 4 formata.

Znano je, da v Veflonu večino 
izdelkov izdelamo po načrtih in 
skicah za znanega kupca- S to 
napravo nam je sedaj omogočen 
sprejem načrta ali dokumenta 
takoj, ko ga potrebujemo. Seve
da mora imeti partner, s katerim 
komuniciramo, podoben aparat 
oz. enoto razreda G 2 ali G3. 
Posebno veliko nam ta naprava 
pomeni pri sodelovanju s tujim 
partnerjem, ko mu moramo na 
primer v enem dnevu izdelati 
ponudbo po skici ali načrtu, 
sicer le-ta za njegove kupce ni 
več aktualna-

S pomočjo Panafaxa UF - 400 
lahko naenkrat prenesemo tri-

Rešitev križanke iz 6. številke:

POLKA, FRAZER, AZIAT, 
LOPATA, VRSTA, OPILEK, 
VLEKOLIT, KARA, SINAN, 
SAZU. LOB, MEH, DT, AL- 
MA, SIPA, EBAN, DUR, STE
NA, APENINI, AŠOKA, TU- 
TOR, PARAVAN, NUGAT, 
ORADA, ANATEMA, AMA- 
Tl. RANA.

Tretja naloga sega v področje 
tiskarstva. Gre za razvoj tiskar
skih form na osnovi fotopoli- 
mernih kompozicij, katerih raz
voj v svetu že zelo napreduje. Pri 
nas pa opreme za to tiskarne še 
nimajo, zato je najprej potrebno 
raziskati, katere polimere bo na
še tržišče razvijalo, trdne ali te
koče. Ta naloga je povezana 
tudi z novo investicijo. K sode
lovanju smo pritegnili tudi teh
nološko Metalurško fakulteto v 
Beogradu.

deset dokumentov, sicer list za 
listom- Z vodilom dokumenta se 
je možno prilagoditi velikosti 
dokumenta od 148 do 280 mm. 
Uporabljamo ga lahko tudi za 
kopiranje, in sicer trideset doku
mentov naenkrat.

S Panafaxom lahko posredu
jemo tudi sliko originalov, ki so 
debeli, narejeni iz blaga, kovine 
ali fotografskega papirja. V ta
kih primerih je treba najprej 
izdelati fotokopijo, ki jo kot 
takšno lahko posredujemo 
partnerju.

Zvezo / partnerjem vzpostavi
mo s telefonom, kije sestavni del 
naprave in sc lahko uporablja 
samo za prenos po Panafaxu, ne 
pa za običajno telefoniranje. Je 
zelo praktičen, saj z njim prido
bimo na času in denarju- Odpa
de poštnina, marsikdaj rešujemo 
časovne stiske. Pride prav torej 
tedaj, kjer telex kot doslej najhi
trejši pripomoček odpove. Na 
celjskem območju ima telex še 
šestnajst drugih delovnih 
organizacij.

nagrajenci:
1. nagrada: Matilda RENČELJ 
- upokojenka. 2. nagrada: Franc 
DEČKO - obrat Rastnih sub
stratov, 3. nagrada: Marjan 
BREZNIK - upokojenec-

Čestitamo!

Novost, ki jo slabo poznamo

Telefax - hitrejši od telexa

Ivica Žerjav

Rešitev križanke in nagrajenci

Maks PEČNIK
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C02 - odslej v redni 
proizvodnji
Pred letom dni, točno 28. novembra 1986, smo ob dnevu republike, 
svečano začeli s proizvodnjo tekočega ogljikovega dioksida. Takrat 
smo tudi že napolnili in odpremili prvo cisterno, do konca letošnjega 
leta pa zaključujemo uspešno enoletno poizkusno proizvodnjo.

uporaba nam lahko zagotovi hi- ne podpore ter tudi priznanja, 
trejši razvoj, zato mu je potreb
no dati več materialne in moral- Dani PODPEČAN

Zmanjšano odlaganje piritnih 
- pražilnih ogorkov

Kljub še vedno ponavljajočim 
pomislekom in ocenam, da je 
tekoči C02 zgrešena investicija, 
je ta del projekta pokazno mo
delni primer, pravilno in dobro 
opredeljenega razvojno - raz
iskovalnega dela ter uspešno za
ključene investicije. Vsi doseženi 
rezultati slonijo na lastnih ino
vativnih in ustvarjalnih močeh 
in povezavi s sodelavci Zdravi
lišča Rogaška Slatina- Pri sno
vanju novih področij, kot so 
tehnični plini v naši delovni or
ganizaciji, je seveda logično, da 
se pri tem izpostavljamo nezna
nim učinkom posameznih dejav
nikov. Prav zaradi tega bi mora
li bolj spoštovati in ceniti razi
skovalce, ki prodirajo v nezna
no, opirajoč se na pogumne last
ne predpostavke- Ob zaključku 
poizkusne proizvodnje je bilo 
doseženo naslednje stanje: 
Dosežena proizvodnja in hkrati 
prodaja tekočega C02, je bila od 
začetka poizkusne proizvodnje 
do 12. decembra 1987 2-320 t, 
kar je glede na zastavljeni plan 
2-500 t oziroma 93,12 odstotna 
izpolnitev proizvodnih obvez. 
Do konca leta bomo dosegli 
okrog 98 odstotkov predvidene
ga letnega načrta. Glavni vzroki 
za nedoseganje so zastoji v pro
izvodnji zaradi izpada, dobav 
apnenčeve moke v juliju in avgu
stu iz Cementarne Trbovlje ter 
zastojev pri odstranjevanju te
žav na uvoženi ter domači 
opremi.
Nazivna zmogljivost obrata za
proizvodnjo tekočega C02, če 
upoštevamo neprekinjeno celot
no obratovanje je 5.000 letno. 
Izkustvena zmogljivost, upošte
vajoč zastoje v prvi stopnji ne
vtralizacije in v obratu tekočega 
C02, je 4.400 t/leto ali 321 dni 
neprekinjenega obratovanja. 
Vsega razpoložljivega C02 je do 
17 000 t, odvisno od proizvo
dnje v Ti02-
Ekonomičnost proizvodnje oziro
ma pregled poslovanja je izdelan 
za obdobje do konca oktobra, 
torej 10 mesecev, v katerem Slu
žba za plan in analize ugotavlja 
1-936 t prodaje oziroma 93% 
predvidene realizacije v tem ob
dobju v višini 106,1 milijonov 
din. Hkrati ugotavlja prekoračit
ve fiksnih stroškov in povečane 
stroške na račun izvršenih po
pravil. Prekoračitve so nastale 
zaradi prenizko postavljenega

plana in predvsem zaradi nabav 
orodja, laboratorijske opreme 
za kontrolo kakovosti in sploh 
inventarja, ki smo ga za nov 
obrat nabavljali že iz tekočih 
sredstev tega stroškovnega me
sta- Po pokritju vseh stroškov 
ima obrat vseeno pozitivno dru
go pokritje na račun doseženih 
prihodkov od prodaje, ki znaša 
25.168.730,- din.
Proizvodnja tekočega C02 
omogoča 6 novih delovnih mest 
v TOZD Metalurgija- Število 
zaposlenih na tem stroškovnem 
mestu je trenutno 7, zaradi bol
niškega staleža.

Za gradnjo smo porabili 
214,9 milijonov din, kolikor smo 
predvideli v aneksu investicij
skega programa- Vrednost ce
lotne investicije naraste z upo
števanjem deleža sovlagatelja 
Zdravilišča Rog. Slatina za uvo
ženo opremo in za oceno upora
bljene obstoječe hale ter gospo
darske infrastrukture v naši de
lovni organizaciji, do 600 milijo
nov din. Točno vrednost mora 
Odbor skupnega poslovanja z 
C02 določiti na 5. redni seji, ki 
bo še v decembru 1987. 
Kvaliteto tekočega C02, stalno 
spremljamo med proizvodnjo in 
z redno kontrolo je začela že 
Služba kontrole kakovosti. Do
segamo v povprečju 99,95 vol % 
čistost in pri dosedanji proizvo
dnji nismo imeli reklamacij. Ka
kovost ustreza za vse namene, 
tudi za brezalkoholne pijače. 
Razvoj tega področja razširjamo 
s tem, da preverjamo možnost 
proizvodnje trdega C02 - suhe
ga ledu, za hlajenje na tempera
turo občutljivih prehrambenih 
proizvodov, pri proizvodnji in 
transportu v plus in minus tem
peraturnem področju in s po
lnjenjem jeklenk.

Z uvedbo nove tehnologije je 
možno dosegati ustrezno tehno
loško raven tekočega C02 za 
izvoz, čeprav so mednarodna 
pravila za ustreznost in kako
vost vse višja. Izvoz v poizku
snem obdobju ni bil načrtovan, 
je pa v planu za leto 1988 in sicer 
500 t, od skupne planske zadol
žitve 3.000 t.

Novo zgrajeni objekti in teh
nologija so bili uspešno tehnično 
pregledani. Še letos bomo prido
bili uporabno dovoljenje.

Lastno razvojno - raziskoval
no delo in njegova praktična

V pripravi poročila o izvajanju nalog iz programa ekološke sanacije 
naše delovne organizacije, ugotavljamo pri razreševanju piritnih - 
pražilnih ogorkov zelo spodbudne rezultate. Ker se je razprava v 
informativnih sredstvih že pričela, je primerno, da o tem poročamo tudi 
v našem glasilu.

Piritne - pražilne ogorke 
Fe203, ki so odpadna trda snov 
praženja mešanice železovega 
sulfata in pirita, ali samo pirita 
iz obeh pražarn, razrešujemo na 
naslednje načine:
Prodaja kot tržni proizvod, ki ga 
kupujejo cementarne za pro
izvodnjo klinker cementa je v

porastu, predvsem zaradi pove
čanega izvoza v Avstrijo, kjer so 
se cementarne preorientirale na 
nas kot kvalitetnejšega, bližnje
ga in poslovnejšega dobavitelja 
ter povečane porabe pri doma
čih proizvajalcih. Delež proda
nih ogorkov glede na proizvo
dnjo je naslednji:

Prod a.i a
Odlagališče ProizvodnjaLeto Domača Izvoz SWupa,j %

1980 7.588 17.546 25.154 56,0 40.901 66.055
1Q81 6.628 15.516 19.944 27,4 52.654 72.5^8
198? 8.9^8 5.707 14.685 18,9 62.917 77.64?
198* 8.081 6.?70 14.551 20,?

?1,4
56.618 70.089

1984 9.96? 4.001 15.965 51.024 64.987
1985 11.557 9-674 21.251 54,7 59.951 61.18?
1086 10.594 1?.460 25.084 51,8 49.568 72.422
1987
11 mes.

10.878 ?6.464 57.542 78,2 10.575 47.715

Za prodano razliko je delež 
odlaganja na kontrolirano odla
gališče trdnih odpadkov v Bu- 
kovžlaku manjši- Za izvoz v letu 
1986 smo iztržili 87.057 dolar
jev, letos v enajstih mesecih pa že 
207.566 dolarjev. Tržno je pot
rebno še preveriti možnost izvo
za v Madžarsko.
Odlaganje ogorkov poteka selek
tivno, da jih bo možno ob more
bitni potrebi naložiti in 
odpeljati.
Briketiranje ogorkov za potrebe 
železarstva je v fazi razvojnih 
raziskav. Ker vsebujejo preko 60 
% železa, smo izdelali poizkusni 
vzorec briketk, ki ga bomo po
nudili železarnam. Če bi brike- 
tke ustrezale, bi proizvodnja

potekala na briketirnem stroju 
za titanovo sadro, kjer bi jih 
občasno izdelovali in s tem po
večali izkoristek briketirnega 
stroja.
Ostala možna področja uporabe 
ogorkov so še v raziskavah in 
možnosti so naslednje:
- za obarvanje gradbenih 
elementov
- za opečno proizvodnjo itd.

Če bomo še naprej uspevali
ogorke izrabljati v takšni meri 
kot doslej, bomo res prišli do 
tega, da jih bomo kopali in od- 
premljali Iz odlpgahšč? k?rje že 
bil primer v času remontov na 
eni ali drugi hnio KKC"

Naš bodoči razvoj
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Vloga vzdrževalne funkcije v »Cinkarni«

Vzdrževanje ni strošek, 
pa tudi usluga ne

Funkcija vzdrževanja je v naši DO jasno opredeljena in definirana. 
Delovne naprave oziroma sredstva za proizvodnjo morajo biti v vsakem 
trenutku usposobljena za proizvodnjo. Tej zahtevi mora biti kos 
funkcija vzdrževanja, s čimer lahko trdimo, da je vzdrževanje del 
proizvodnega procesa in kot takšno polnopraven subjekt pri ustvarja
nju rezultatov proizvodnje.
O tem in še o čem smo se pogovarjali z direktorjem tega tozda ing. 
Ivanom Ručigajem.

Kakšna je tehnološka povezanost vzdrževanja s 
proizvodnjo?

»Z zadnjo reorganizacijo, ko 
smo skušali vzdrževalce kar naj
bolj približati proizvodnji, bi 
moralo priti do takšne tehnolo
ške povezanosti z delavci v pro
izvodnji, da bi lahko govorili o 
združevanju dela v skupnem ali 
istem proizvodnem procesu. Mi
slim in skrbi me, ker praksa ta 
naša hotenja skuša počasi raz
vrednotiti- Že sama samouprav
na organiziranost TOZD »skup
nega pomena« je te temeljne 
organizacije po mišljenju mno
gih, žal često tudi vodilnih struk
tur. pripeljala do prepričanja, da 
so drugorazrednega pomena in 
za njih v vsakdanjem pogovor
nem jeziku mnogi uporabljajo 
izraz »režija«. Pomembnosti 
funkcije vzdrževanja se zaveda
mo ponavadi takrat, ko delovno 
sredstvo stoji, ko ni proizvodnje 
in je kristalno jasno kdo je »de
žurni krivec«. Ko pa proizvo
dnja dosega dobre rezultate, tu-

W..-+•#■'r'
/A

di in predvsem zaradi dobr« ob
ratovalne sposobnosti naprav, 
na nikakor nismo pripravljeni ta 
uspeh deliti še s kom, predvsem 
pa ne s TOZD skupnega pome
na- Pogosto se zgodi, da poteka 
dialog med proizvodnjo in vz
drževanjem še vedno po že dav
no preživetih metodah, ko se 
proizvodni delavci istovetijo z 
lastniki proizvajalnih sredstev in 
s tem kot plačniki naših storitev. 
Takšna razmišljanja so izredno 
nevarna in destruktivna in bi jih 
morali že v kali zatreti, ker 
ustvarjajo pri delavcih vzdrže
vanja veliko nezadovoljstvo- 
Mislim pa, da je v poslovnem 
sistemu delovne organizacije 
funkcija vzdrževanja enako
vredna vsem ostalim, da to ni 
samo sistem za ustvarjanje stro
škov, temveč porok za dosega
nje optimalnih proizvodnih 
rezultatov.«...

Koliko večje potrebnega lastnega znanja za nadome
stitev uvoza?

Ali so osebni dohodki dovolj stimulativni za delavce v 
Vzdrževanju?

»Vprašanje zveni skoraj kot 
provokativno, ker je znano, da 
smo kot družba v celoti na tem 
področju izredno neuspešni in 
nikakor ne uspemo ali ne upamo 
ločiti dobro delo od slabega- K 
sreči naša DO kljub zaostrenim 
pogojem posluje še dokaj uspe
šno in tudi na področju OD 
nekako skušamo dohitevati in
flacijo. Da bi vsaj delno poizku
šali boljše delo bolj nagraditi, 
smo v TOZD Vzdrževanje v 1.1. 
1986 uvedli oceno individualne 
delovne uspešnosti, ker meni
mo, da mora merjenje indivi
dualnega prispevka delavca 
omogočiti, da se nagrajuje delo, 
da se delo loči od nedela, odgo
vornost od neodgovornosti, 
kvaliteta dela od nekvalitetnega, 
da se izboljša odnos do delovne

in tehnološke discipline, ter da 
se spodbuja inovativno - krea
tivno delo s polno mero samoi
niciativnosti. S tem smo kot je 
ugotovljeno, dosegli določene 
pozitivne premike, čeprav je v 
nekaterih okoljih še vedno pri
sotna težnja po uravnilovki, la
žna solidarnost oz. odklanjanje 
odgovornosti za objektivno oce
njevanje posameznika-

Sicer pa vzdrževalci mislimo, 
da smo pri zadnji analitični oce
ni del in nalog leta 1983 potegni
li »krajši konec«, ker se ni v 
zadostni meri upoštevala zahte
vana kvalifikacija, niso bili upo
števani kriteriji pogojev dela, 
skratka, dela in naloge vzdrže
valcev so v primeri z ostalimi 
podvrednotena in je to vzrok 
konstantnega nezadovoljstva «

Kje še imate notranje rezerve?
»Takšno vprašanje ali podob

no, kako zmanjšati stroške vz
drževanja, me ponavadi 
prizadene-
Pa ne zato, ker bi mislil, da ni 
notranjih rezčrv, da ni možno 
zmanjšati stroškov vzdrževanja, 
nasprotno, prepričan sem, da je 
to možno, vendar samo s skup
no akcijo proizvodnje in vzdrže
vanja. nikakor pa ne to terjati 
samo od nas vzdrževalcev.

Izhajati je potrebno iz dejstva, 
da je prvi vzdrževalec - upravlja- 
lec strojev. Doma, pri svojem 
avtomobilu nam je to popolno
ma jasno, v tovarni pa se, ko 
slabo in neodgovorno ravnamo 
s stroji, obnašamo obratno, da
vek pa plačujemo vzdrževalci z 
očitkom, da so stroški preveliki. 
Menim, da je to naša skupna 
odgovornost in hkrati prilo
žnost, ker so rezerve iz tega 
naslova velike. Ne mislim pa pri

tem zanikati dejstva, da mora
mo tudi vzdrževalci v lastni hiši 
še marsikaj storiti v smislu racio
nalizacije poslovanja, boljše or
ganizacije dela ter boljše izrabe 
kadrovskih in strojnih potencia
lov. Pogoji za to so nam dani z 
razumevanjem celotne DO pri 
izgradnji naših novih delavnic in 
nabavi strojnih zmogljivosti.

Običajno smo tudi vedno vsi 
pripravljeni kritizirati, daje vz
drževanje drago, da so stroški 
veliki in podobno- Hkrati pa je 
malo znano dejstvo, da strošek 
vzdrževanja v strukturi celotne
ga prihodka DO stalno pada iz 
leta v leto- Trenutno predstavlja 
to 6,3 odstotkov bil pa je ta delež 
v preteklih letih tudi že 9 in več 
odstotkov. Nikakor pa s tem ne 
trdimo, da je to zasluga samo 
nas vzdrževalcev, temveč je ver
jetno v veliki meri tudi rezultat 
spremembe cenovnih razmerij.«

V čem vidite prihodnost DO na področju vzdrževanja 
obratov glede na njihovo zastarelost?

Že nekaj let tudi nas vzdrže
valce gospodarski položaj sili, 
da skušamo čimveč uvoženih 
rezervnih delov nadomestiti z 
domačimi.
Menim, da smo na tem področju 
dosegli velike uspehe. Nešteto je 
zahtevnih rezervnih delov, ki 
smo jih pred časom še uvažali, 
pa jih danes izdelamo sami, ali 
pa smo za njihovo izdelavo zain
teresirali sposobne proizvajalce 
širom po domovini. Dejstvo je, 
da ta usmeritev terja več napo
rov, predvsem pa več vloženega 
znanja.

Kvalifikacijsko strukturo za
poslenih stalno dvigujemo v me
jah možnosti, glede stopnje do
seganja zahtevane izobrazbe pa 
tako bistveno odstopamo od po

vprečja DO. Naš glavni kapital 
pa so izkušnje, ki si jih pridobi
vamo sproti z delom a jih žal v 
delovni organizaciji nc znamo 
ali nočemo izkoristiti. V svetuje 
že dolgo poznan pojem teroteh- 
nologije, ki vzdrževalno funkci
jo vključi v aktivno odločanje že 
pri zasnovi in nabavi novega 
delovnega sredstva. V »CIN
KARNI« smo vzdrževalci po
stavljeni pred dejstvo, ko je nov 
stroj že v tovarni, predhodno pa 
naše mnenje oz- napotki, ki so 
plod dolgoletnih izkušenj niso 
potrebni. Verjetno je res atrak- 
tivnejše iskati informacijo širom 
EVROPE, kot pa jo poiskati na 
domačem dvorišču. Dobri go
spodarji ne ravnajo tako.«

»V DO jc resnično nekaj pro
izvodnih obratov, ki jim je nji
hova življenjska doba že davno 
minila. Ti obrati vsako leto ter
jajo ogromna sredstva za vz
drževanje, a sc s tem situacija ne 
izboljšuje, ker bi bil pač potre
ben korenit poseg generalne sa
nacije ali rekonstrukcije. Sicer 
menim, da se v posameznih te
meljnih organizacijah seveda 
odvisno od njihove poslovne 
sposobnosti, vlaga dovolj v ob
navljanje vitalnosti posameznih 
delovnih sredstev oz. tehnolo
ških linij, kar gotovo daje dobro 
garancijo za nadaljnjo nemote

no proizvodnjo predvsem naših 
nosilnih programov. Z vzdrže
valnega vidika mislim, daje pot
rebno ta trend ohraniti, da seje 
potrebno dokončno odločiti o 
nadaljnji usodi zastarelih in s 
stroškovenga vidika vzdrževa
nja požrešnih obratov ter na 
področju razvoja končno najti 
nadomestne programe za pro
izvodnjo, ki jo opuščamo. To 
zadnje bomo verjetno dosegli 
lažje, čc bomo skušali podreti 
tozdovske plotove in, če bomo 
združili moči za ime naše 
»CINKARNE«!«
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Mladi strokovnjaki 
o prihodnosti Cinkarne

Prav zanimivo bi bilo slišati, kako razmišljajo mladi strokovnjaki o 
razvojni prihodnosti naše delovne organizacije, neobremenjeni s prete
klostjo in na osnovi spoznanj, ki so si jih nabrali v kratkem času. Lahko 
bi jih vprašali tudi drugače: kaj bi najprej storili, če bi bili postavljeni na 
čelo KPO.

Marko BOŽIČ, operativni teh
nolog v Kemiji Celje: »Cinkarni- 
ški proizvodni program je zani
miv in perspektiven. Nasploh 
ima kemijsko področje zelo veli
ke možnosti- To kažejo tržne 
raziskave- Težko pa je napove
dati prihodnost v tem nestabil
nem gospodarstvu, zaradi siste
ma, na katerega sami nimamo 
vpliva. Prav zato tudi organiza
cija poslovanja ni najboljša. Me
nim pa, da je veliko notranjih 
rezerv, ki bi jih morali izkoristi
ti. Pogoj za to je, da se pravilno 
in pravočasno organiziramo. 
Veliko se lahko stori na podro
čju izrabe delovnega časa, pora
bi surovin, posebno pa pri na
grajevanju, kjer je stimulacija še 
vedno prepreka za boljši odnos 
do dela«.

Mislim, da zaradi slabe organi
zacije delo ni hitro in učinkovi
to. Odnosi med tozdi in služba
mi so slabi, vsak se zapira vase, 
redki so, ki znajo delati poveza
no v timu- Žal se potem zgodi 
tudi to, da dva strokovnjaka 
delata na istem področju v raz
ličnih službah, pri tem pa vemo, 
koliko nas stane en strokovnjak. 
Inženirji se ukvarjamo z banal
nimi stvarmi pri razvoju enega 
proizvoda, takšnimi, ki bi jih 
morali opraviti tisti, ki so za to 
postavljeni in plačani. Menim, 
da bi morali bolj načrtno delati 
na področju kadrov. V Cinkarni 
bi morali napraviti tudi analizo 
raziskave rentabilnosti proizvo
denj in zmanjšati porabo energi
je ter zajeti vso, ki uhaja v zrak v 
celotni delovni organizaciji «

Pavel BLAGOTINŠEK, dipl. 
ing. kemijske tehnologije v 
razvoju:
»Cinkarna ima širok program in 
veliko strokovnjakov. Zelo pa 
pogrešam timsko delo- Če delaš 
vse sam, izgubiš veliko časa-

Smilja MARINC, dipl. ing. 
kemijske tehnologije v razvoju:
»V kratkem času sem dobila 
vtis, da je v Cinkarni težko kaj 
premakniti, ker je miselnost lju
di o tradiciji zelo vsidrana v 
ljudeh. Zato je težko biti ustvar
jalno kritičen. In še drug vtis je, 
razmetanosti, umazanosti- Če je 
proizvodnja umazana, naj bo 
vsaj urejena, če že ne čista. Ugo
tavljam, da ima Cinkarna ljudi, 
ki zelo veliko vedo, imajo 
ogromno izkušenj, so že prišli do 
pomembnih spoznanj. Cinkarna 
pa njihovo znanje kot da ne zna 
izkoristiti- S stališča takega stro
kovnjaka je sicer dobro, da mu 
tovarna omogoči izpopolnjeva
nje na drugem področju, vendar 
prejšnje znanje s tem zavrže. 
Takšne ljudi je celo težko najti-

Pavel Blagotinšck in Smilja Marinc na delu

Torej se s kadri - strokovnjaki 
dela popolnoma neorganizira
no- To potrjuje že dejstvo, da 
tudi pri prihodu v Cinkarno 
moraš kot strokovnjak izgublja
ti čas za iskanje tistega, kar je 
nekoč že bilo spoznano- 
Strokovnjakov pa je občutno 
premalo- Nekatera področja 
(organska kemija naprimer) so 
popolnoma brez strokovnega 
zaledja- Zato pa imajo obrato- 
vodje več problemov in 
odgovornosti-
Cinkarna ima veliko majhnih 
proizvodenj, katere bi bilo pot
rebno zreducirati na rentabilne 
in donosne. O dolgoročnem raz
voju Cinkarne pa menim, da bi o 
njem morali misliti vsi, ne le 
delavci v razvoju, a tisti v razvo
ju pa predvsem paralelno s svoji
mi raziskovalnimi nalogami «

V ladimir V REČKO, dipl. ing. 
elektrotehnike v razvoju: 
»Najprej bi na mesta, za katera 
se zahteva jasna vizija prihodno

sti postavil visoko usposobljen 
kader, ki je hkrati usposobljen 
tudi za vodilno organizacijsko 
funkcijo. Njihovo delo bi ovred
notil po njihovih uspehih in kon
kretnih rezultatih, seveda, da so 
jim ob tem omogočeni vsi pogo
ji, ki jih potrebujejo pri delu.

V Činkarni bi se morali zami
sliti ob visoki fluktuaciji visoko- 
strokovnega kadra, kajti gre za 
razmere, v katerih ta kader ne 
more delati- Bistveno za mlade
ga strokovnjaka je, da dela v 
okolju, ki ima jasno definirane 
dolgoročne razvojne cilje, in se 
zaveda zahtevnosti in koncen
tracije strokovnjakov na teh 
nalogah.

Najhujše za strokovnjaka na
mreč je, če napravi nalogo, ki ni 
potrebna - so jo drugi napak 
zastavili - in se ne realizira. Bi
stveno pri tem je, da tak stro
kovnjak kaj hitro izgubi elan, 
voljo in strpnost ter postane 
apatičen.«

MG.

Uporaba zelene galice v 
vinogradništvu

Zelena galica (F2SO4) • 7H20) 
je naš stranski proizvod pri pro
izvodnji titanovega dioksida. 
Uporaba zelene galice je precej 
razširjena. V kmetijstvu, zlasti v 
vinogradništvu jo uporabljamo 
za preprečevanje kloroze šele v 
zadnjem času. Kloroza je pogo
sto obolenje vinske trte, pojavlja 
pa se tudi na sadnem drevju. 
Pojav kloroze je izrazit na vinski 
trti in sadnem drevju na tistih 
zemljah, ki vsebujejo preveč ap
na, na težkih in zelo vlažnih 
predelih.

Listi, na katerih se pojavi klo
roza, postanejo rumeno rjavi, le 
listne žile ostanejo zelene. Pri 
močnejšem pojavu kloroze se 
listi celo posušijo, z njimi pa tudi 
trta.
Kloroza se pojavlja vsepovsod 
tam, kjer je v zemlji premalo 
železa in magnezija. Da bi prišli

do boljših rezultatov in uporabe 
zelene galice v vinogradništvu, 
smo se v Cinkarni odločili v letu 
1986 za poskuse na 14. mestih v 
naših vinorodnih okoljih.

Poleg poskusov z zeleno gali
co smo pripravili tudi komibna- 
cijo zelene galice in dolomitne 
moke, ki vsebuje magnezij v 
razmerju 1 : 1 predvsem za pri
morski predel. Rezultati tretira- 
nja (0,5 - 1 kg po trti) so bili 
dobri. Poleg vizualnega ocenje
vanja v prvem letu, bi bilo pot
rebno opraviti podrobnejšo 
agrokemijsko analizo tal in zele
nih delov trte oz. s poskusi še 
nadaljevati v naslednjih letih na 
istih poskusnih površinah.

Z uporabo zelene galice v vi
nogradništvu (kmetijstvu) se 
nam odpira večji plasma zelene 
galice tudi v ta namen.

M. P.

Pojav kloroze na prvem delu slike in že viden učinek zelene galice
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Mladi in mladinska 
aktivnost v letu 1987

KK ZSMS Cinkarne ni po
polnoma realizirala programa 
aktivnosti v preteklem obdobju 
iz subjektivnih in objektivnih vz
rokov. \ primerjavi z letom 
1986 je aktivnost mladih v Cin
karni precej padla. Omenjena 
trditev je razvidna iz dela oziro
ma nedela OO po tozdih in 
DSSS- Predsedniki ne prihajajo 
na sestanke konference, ki se 
redno sklicujejo vsak mesec. 
Predsedniki osnovnih organiza
cij ne sklicujejo sestankov, zara
di tega je mladinska baza ravno
dušna do mladinske aktivnosti, 
kajti brez kontinuitete in kvali
tete dela ne bomo nič dosegli. 
OO v Vzdrževanju in Metalurgi
ji so nekaj naredile v preteklem 
letu, toda na podlagi tega ne 
smemo biti zadovoljni. Če k 
temu dodamo popolno pasiv
nost ostalih OO je normalno, da 
z mladinsko aktivnostjo ne mo
remo biti zadovoljni. Del odgo
vornosti za slabo delo nosi tudi 
OO ZS in OO ZK- Omenjene 
DPO se v preteklem letu sploh 
niso zanimale za delo mladinske 
organizacije v svojem okolju iz 
neznanih razlogov. To bo raz
vidno iz posebne obrazložitve, 
kaj vse smo realizirali v prete
klem letu?
- Prostori za mladinski klub so 
zagotovljeni, vendar zaradi ne
razumevanja nekaterih v DO, ki 
bi lahko poskrbeli za pohištvo, 
potrebno v klubu, le-ta še vedno 
ni uporabljiv.
- Dramska sekcija je 3 mesece 
aktivno delovala. Sekcija se je 
predstavila kolektivu ob Dnevu 
žena z igro »Miss devalvacije 
87«. Z delom bo nadaljevala v 
začetku prihodnjega leta in pri
čakujemo, da se bo spet predsta
vila kolektivu ob kulturnem 
prazniku 8. februarja in 8. 
marca.
- Od odborov in komisij, ki so 
ustanovljeni, je obdržal konti
nuiteto dela odbor za obiske, 
informiranje in uredništvo 
MCC-ja.
- Sestanki K K ZSMS so bili

redni, vsak mesec eden. Na sla
bo delo konference so vplivali 
predsedniki OO, ki iz neznanih 
razlogov niso prihajali na 
sestanke.
- Organiziran je bil dvodnevni 
mladinski izlet na Roglo, katere
ga se je udeležilo 17 mladincev.
- V maju je aktivist za delo s 
štipendisti Darja Gaber, organi
zirala srečanje štipendistov Cin
karne. Udeležilo se ga je 46 
štipendistov in po njihovem 
mnenju so takšna srečanja 
potrebna.
- K K ZSMS je v preteklem letu 
organizirala mladinski turnir v 
malem nogometu med OO 
ZSMS. V končni tekmi med OO 
ZSMS TIS in Metalurgije so 
zmagali mladinci TIS in prejeli 
pokal K K za prvo mesto.
- V mesecu je bila organizirana 
očiščevalna mladinska akcija v 
TOZD-u TiOi in Vzdrževanje. 
Udeležilo se je je 24 mladincev. 
Akcijo je organiziral Klub bri
gadirjev, največ zaslug ima pred
sednik Zlatko Budiša-

Vzroke za nezainteresiranost 
mladih moramo najprej poiskati 
v lastnih vrstah. Mi mladi smo 
največ krivi, v prvi vrsti so to 
predsedniki OO ZSMS. ki niso 
pokazali volje do dela v svo
jem okolju. Kar se tiče zain
teresiranosti članov, lahko re
čem, da ni slaba. Svojo trditev 
lahko podkrepim z argumen
tom, da mladinsko članarino v 
naši DO plačuje 230 mladincev. 
Če k temu dodam, daje plačeva
nje mladinske članarine prosto
voljno, potem zainteresiranost 
baze obstaja in je velika škoda, 
da nismo imeli več stikov z njo- 
Stik z bazo je zelo pomemben, 
kajti brez njene aktivnosti ne 
bomo imeli kontinuitete dela, 
brez kontinuitete dela pa ne bo
mo pritegnili novih aktivistov. 
Želja za večjimi akcijami nam bo 
tako propadla. Tudi naš odnos 
do samokritičnosti ni pravilen. 
Nihče od nas ni pripravljen na 
kritiko, vendar vsi želimo kriti
zirati druge. Tako sebi kot dru

gim priporočam več samokritič
nosti in manj kritičnosti.
Del odgovornosti za slabo delo 
mladine pade tudi na OO ZK in 
OO ZS, ki imajo v svojem pro
gramu nalogo, da aktivirajo in 
pomagajo mladinski organizaci
ji. Omenjene DPO na svojih se
stankih verjetno razpravljajo o 
mladini v svoji sredini, vendar 
nam ni znano, da so izpeljali 
kakšno konkretno akcijo na tem 
področju- Dobro bi bilo, če bi v 
naslednjem letu bolj sodelovali 
med seboj, kajti če je aktivna 
mladina, bo imela od tega korist 
tako partija kot sindikat. Kar se 
tiče sodelovanja A K ZK, 
KOOZS in K K ZSMS, sem 
mnenja, da ne smemo biti zado
voljni z našim delom in sodelo
vanjem v preteklem letu. Ko 
govorim o sodelovanju, mislim 
na konkretne akcije in podporo.

V tem letu omenjene DPO niso 
skupno izpeljale nobene akcije. 
Vsem nam je znano, da program 
KK ZSMS ni ekonomsko 
ovrednoten, kar je tudi vplivalo 
na padec mladinske aktivnosti v 
tem letu. V začetku leta nismo 
imeli denarja, zato nismo mogli 
organizirati akcije, ki bi spodbu
dila ostale člane ZSMS. Obstajal 
je sicer interes, toda brez denarja 
ni šlo. V bodoče verjetno ne 
bomo imeli več težav, kajti uved
li smo plačevanje mladinske čla
narine. To pomeni, da se mladi
na sama financira.

Danes imamo denar, toda ni
mamo interesa. Upam, da si 
bomo v naslednjem letu podali 
roke, da bomo več sodelovali in 
se bolje razumeli.

Fikret Imamovič

O nastopu tovariša Rinca na 
seji CK ZKS

Na sejah predsedstva OK 
ZSMS in sekretariata MS 
ZSMS Celje smo komunisti, ob 
podpori ostalih članov omenje
nih teles, odločno obsodili na
stop tov. Rinca na seji CK ZKS, 
kjer je grobo in neargumentira
no napadel vodstvo ZSMS in 
časopis Mladino.

Kot priča magnetogram nje
govega govora na omenjeni seji 
(trak 74/2-PM), tov. Rine ni 
zahteval samo odgovornosti ko
munistov v vodstvu ZSMS in 
časopisu Mladina (na te zahteve 
je povsem ustrezno reagirala 
Mladina, št. 36/1987, ampak na
vrgel še nekaj pavšalnih ocen, ki 
grobo insinuirajo prizadevanja 
mladinske organizacije:
1. češ da vodstvo RK ZSMS in 
časopis Mladina »brez vsake od
govornosti počnejo to, kar ob
jektivno predstavlja napad na 
program ZKJ in idejno približe
vanje tuji ideologiji«,
2. da »propagirajo tuje protisa- 
moupravne in podobne ideje«,
3. da »so nekatere pobude ob
jektivno spodbujale zaostrova
nje mednacionalnih odnosov v 
Jugoslaviji«,
4. da so bile »nekatere pobude

obarvane s fašističnimi 
simboli«,
5. da so »forsirali ansambel 
Laibach«,
6. da »je koncert ansambla Lai
bach v Celju mladina, kije prišla 
iz vseh koncev Slovenije zelo 
hladno sprejela« in da »tudi to 
kaže na veliko razliko med po
gledi slovenske mladine in nje
nim političnim vodstvom«,
7. in končno, da bi »realizacija 
našega predloga (o ustanavlja
nju posebne komisije, ki bi ugo
tavljala odgovornost komuni
stov v RK ZSMS in Mladini, op. 
p.) gotovo dvignila ugled ZK v 
Sloveniji in Jugoslaviji, ki smo 
ga še kako potrebni«.

Vso to zmešnjavo počeznega 
obsojanja in klevetanja je bilo 
potrebno povzeti, da se jasno 
pokaže, s kakšnim ideološkimi 
arzenalom je operiral tov. Rine- 
Za nobeno od svojih trditev ni 
navedel enega samega argumen
ta, kot da bi za takšne diskvalifi
kacije zadostoval že »občutek« 
ali samo »mnenje« posameznika 
na funkciji-

Dolžiti ZSMS in časopis Mla
dino za napad na program ZKJ 
in za zaostrovanje mednacional-
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nih odnosov v Jugoslaviji je, 
milo rečeno, sprenevedanje in 
zamegljevanje jedra problema. 
V času, ko se je ob Agrokomer- 
čevi aferi kompromitiralo na 
stotine komunistov, vse do naj
višjih partijskih veljakov, danes, 
ko najvišje partijsko vodstvo z 
velikim delom svojega članstva 
nemočno opazuje, kako se celot
na jugoslovanska družba, iz
ključno pod vsodstvom komu
nistov, spreminja v razsulo, da
nes, ko komunisti ne obvladuje
jo več nacionalistične evforije, 
ampak jo z nekaterimi potezami 
celo razpihujejo, je prav smešno 
in neresno v tem kontekstu ome
njati ZSMS in Mladino, kot da 
ne bi zgoraj navedeno pomenilo 
še kako resen napad na program 
ZKJ in ZKS, samoupravljanje 
in na tako opevano »bratstvo in 
enotnost«.

Kar se tiče skupine Laibach 
pa tole. Če so Mladina in drugi 
mediji pisali o uspehih te skupi
ne v tujini, če so poskušali pred
staviti javnosti njihov umetniški 
projekt, to še ne pomeni, da so jo 
forsirali- Prav tako ne vemo, na 
kaj namiguje tov. Rine, ko go
vori o fašističnih simbolih, teh, 
namreč, nismo zasledili nikjer. 
Sicer pa, ali ni čas, da politika 
preneha presojati področje, za 
katerega ni kompetentna, in 
prepusti to delo kulturnim de

lavcem in umetniški kritiki?
In še: nastop skupine Laibach v 
Celju je obiskalo okoli 3000 mla
dih, ki so ostali do konca kon
certa; da so ga sprejeli hladno je 
povsem subjektivna ocena, 
predvsem pa dvomljiva, četudi 
bi jo izrekel nekdo, ki je bil na 
koncertu. Seveda, če pa se od tu 
sklepa na »veliko razliko med 
pogledi slovenske mladine in 
njenim političnim vodstvom«, 
gre za zlonamerno natolcevanje. 
Zaradi tega smo prepričani, da 
bi formiranje kakršnegakoli te
lesa, ki bi se ukvarjalo z inkvizi
cijskim poslom na RK ZSMS in 
Mladini, še dodatno obremenilo 
že tako oslabljen ugled ZKJ in 
ZKS.

Za konec pa tole: ker tov. 
Rine tudi po tem, ko mu je 
njegova baza jasno in glasno (na 
18. strani OK ZKS Celje) poka
zala, da se ne strinja z njegovo 
oceno in da se ne strinja s tem, da 
je neke svoje predstave o mladini 
ponujal kot stališče celjskih ko
munistov, ker torej tov. Rine 
tudi po tem ni spremenil ali 
obžaloval svojega početja, am
pak dodal še nekaj novih insi
nuacij, izjavljamo: 
če so metode in način dela tov. 
Rinca v skladu s programom in v 
skladu s prenovo ZKJ in ZKS, 
potem se jim mi ne pridružujemo.

Zapisnik s seje predsedstva občinske kon
ference ZSMS Celje

Pod točko razno:
- Predsedstvu je bila najprej na 
kratko predstavljena situacija 
glede govora tov. RINCA na 
CK ZKS, kjer je napadel člane 
ZKS, ki delujejo v uredništvu 
revije »Mladine« in P RK ZSMS 
ter je zahteval oceno njihove 
odgovornosti za članke. Prezen- 
tirana je bila tudi izjava tov. 
RINCA, ko je na seji OK ZKS 
Celje namignil, da člani P OK

ZSMS Celje delujejo oziroma 
odločajo pod vplivom nekaterih 
celjskih študentov, ki študirajo v 
Ljubljani. Na koncu razprave 
pa je bilo predsedstvu prebrana 
tudi izjava MS ZSMS in aktiva 
komunistov v P OK ZSMS, ki 
bo posredovana sredstvom jav
nega obveščanja in v kateri je 
podan odgovor na razpravo tov. 
RINCA.

Intervju s povodom
Darja Gaber je bila rojena 15. 

decembra 1962 leta v Celju. Po 
poklicu je ekonomski tehnik, v 
Cinkarni pa je začela delati mar
ca 1982 v službi kakovosti. V 
mladinski organizaciji se je po
kazala kot zelo aktivna članica. 
Je predsednik komisije za infor
miranje, aktivist za delo s štipen
disti Cinkarne in član uredniške
ga odbora MCC-ja. Za aktiv
nost v mladinski organizaciji in 
za uspešno opravljanje del in 
nalog je letos prejela srebrni 
znak Cinkarne. K K ZSMS je 
Darjo Gaber proglasila za naj
bolj aktivno mladinko-samou-

pravljalko za preteklo leto. 
MCC: Kako se počutiš, ko si 
dobila srebrni znak Cinkarne kot 
najaktivnejša mladinka samo- 
upravljalka?
DARJA: Vsekakor sem pono
sna in hvaležna za izkazano za
upanje: počutim pa se enako kot 
prej.
MCC: Kaj ti pomeni nagrada? 
DARJA: Čutim se odgovorno in 
menim, da moram še bolj popri
jeti za delo.
MCC: Ali na tvojo aktivnost vpli
va Radmila?
DARJA: Da, z njeno pomočjo 
lažje izpeljem naloge.

M CC: Kakšna je obveznost pred
sednice komisije za obveščanje? 
DARJA: Predvsem skrbim za 
obveščenost baze s tem, da poši
ljam razna vabila, obvestila, 
predsednikom OO ZSMS, prav 
tako tudi preko glasila MCC in 
informatorja.
MCC: Kakšne naloge imaš kot 
aktivist za delo s štipendisti? 
DARJA: Pošiljam vabila vsem 
štipendistom in skrbim, da pot- 
teka samo srečanje brez 
problemov.
MCC: Kako deluje klub štipendi
stov in koliko članov šteje? 
DARJA: V klub štipendistov so 
zajeti vsi štipendisti Cinkarne, 
približno jih je 100. Sestanemo 
se ponavadi enkrat v letu, si 
ogledajo posamezne obrate v 
Cinkarni, v zaključnem delu jim 
pripravimo kulturni program in 
se pogovorimo o morebitnih 
problemih. Tako poskušamo že 
od samega začetka biti v stiku z 
njimi, da bi bilo njim samim 
lažje ob vstopu v DO; pa tudi 
nam, saj jih seznanimo z mladin
sko aktivnostjo in tako se lažje 
vključijo v naše delo.
MCC: Kako deluje uredništvo 
MCC-ja in kakšne težave ima? 
DARJA: Glava uredništva je 
Radmila, pomagam ji, kolikor le 
lahko. Obstaja pa velik pro
blem, to je pomanjkanje pri
spevkov, Moram priznati, da 
prispevkov skorajda nihče ne 
pošilja, zato je delo precej oteže
no. Vedno znova in znova se 
sprašujemo, kaj objaviti v MC- 
C-ju. Veliko zaslug za prispevke 
ima Fikret, ki nas vleče iz 
zadrege.
MCC: Kakšna je aktivnost mla
dih v DO?
DARJA: Aktivnosti mladih v 
DO skorajda ni.
MCC: Kdo je največji krivec za 
nezainteresiranost?
DARJA: Mislim, da so v veliki 
meri krivi predsedniki OO- Mo
žno pa je tudi, da vsak posame
znik gleda le to, da opravi dela in 
naloge na svojem delovnem me
stu, vse ostalo pa se ga ne tiče 
več.
MCC: Kaj bi ti naredila za izbolj
šanje tega problema?
DARJA: Najprej bi sklicala se
stanek, da bi videla, koliko mla
dincev je sploh zainteresiranih 
za delo- Če ne bi bilo odziva, bi

kontaktirala z njimi ali vsaj z 
delom njih po telefonu. Vpraša
la bi jih za vzroke neaktivnosti. 
Možno je tudi zbližanje mladin
cev na izletih, raznih srečanjih, 
ipd.
MCC: Koliko pravih mladinskih 
aktivistov obstoja v CC? 
DARJA: Malo.
MCC: Ali ima mladina podporo 
drugih struktur v DO?
DARJA: Ponujajo se že, da nam 
bodo pomagali, toda konkret
nih rezultatov ni.
MCC: Kaj imaš ti od svoje 
aktivnosti?
DARJA: Zadovoljstvo, da lah
ko nekaj naredim.
MCC: Ali si optimis?
DARJA: Ne, prej pesimist- 
MCC: Ali imajo mladi možnost 
dokazati se, ko pridejo v DO? 
DARJA: Če je v njihovem inte
resu, imajo možnost. Vsaj v veči
ni primerov.
MCC: Ali si kot mladinka aktiv
na v KS?
DARJA: Ne, nisem aktivna. 
Imam preveč obveznosti doma- 
MCC: Si zadovoljna z delovnim 
mestom?
DARJA: Menim, da obstajajo 
še slabša delovna mesta. Sicer pa 
je delovno okolje super.
MCC: Kakšna dela in naloge 
opravljaš?
DARJA: Statistik kakovosti. 
MCC: Kako sodeluješ z Radmilo 
in ali bi si želela boljšo sodelavko? 
DARJA: Sodelujeva enkratno, 
zadovoljna sem z njo in upam, 
da tudi ona z mano- 
MCC: Kaj misliš o protiinflacij
skih ukrepih?
DARJA: Citirano iz Nedeljca: 
»Preživeli smo okupacijo, preži
veli obnovo, preživeli svobodo, 
za novi program pa nisem prav 
prepričan!«
MCC: Ati podpiraš Mikuliča? 
DARJA: Podpiram že in hkrati 
upam, da se mu ne bo zataknilo. 
MCC: Kje boš preživela novo 
leto?
DARJA: Najraje bi ga prespala. 
MCC: Katere želje imaš v novem 
letu?
DARJA: Upam samo, da ne bo 
še slabše kot letos.
MCC: Novoletno sporočilo mla
dini in ostalim članom kolektiva? 
DARJA: Srečno novo leto vsem 
skupaj!

Fikret Imamovič

Turnir v malem nogometu
K K ZSMS je organizirala tur

nir v malem nogometu med OO 
ZSMS. Prijavilo se je sedem 
ekip.
V finalni tekmi sta se sestali 
ekipi OO ZSMS Transport in 
skladišča in Metalurgije. Tekmo

je sodil znani nogometni sodnik 
iz Cinkarne Safet Garagič. Za
služeno so zmagali mladinci OO 
ZSMS Transport in skladišča in 
prejeli pokal K K ZSMS kot 
najboljša mladinska nogometna 
ekipa v DO'za leto 1987.
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Na turnirju v malem nogometu Edina razlika je. da so drugič
med TOZD-i, ki gaje organizi- zmagali člani ekipe iz Metalurgi-
rala komisija za šport in rekrea- je s 4:3. prvič pa je bil rezultat 2:1 
eijo. sta se v finalni tekmo zopet za Transport in skladišča.

I. STRELSKI MEMORIAL 
FRANCA - BORISA BREČKA

Strelska sekcija Cinkarne je 
priredila spominsko tekmovanje 
Borisa Brečka - nekdaj izvrstne
ga strelca- Posebno seje odliko
val z vojaško in malokalibrsko 
puško, kar dokazujejo njegova 
priznanja. Boris je uspešno tek
moval in zastopal takratno strel
sko družino Cinkarne celih 22 
let- Spominjajmo se ga kot nese
bičnega dobrega tovariša, pre
danega strelskemu športu. Ved
no je bil pripravljen priskočiti na 
pomoč novim ali starejšim sta
novskim tovarišu Njegova prez
godnja smrt je pustila v družini 
precejšnjo vrzel.

Predlog njegovih najbližjih in 
najožjih prijateljev, ki še danes 
dokaj aktivno sodelujejo v strel
ski sekciji, da organiziramo me- 
morialno tekmovanje v njegov 
spomin, se je uresničil. Ob tej 
priložnosti smo povabili tudi 
njegovo soprogo in ji izročili 
šopek rož.

STRELSKI MUŠ
Na lepo urejenem avtomat

skem strelišču za zračno puško 
so 17. novembra 1987 tozdi Cin
karne preverili svoje strelske 
sposobnosti. Sodelovalo je 14 
ekip s po pet tekmovalci. Največ 
ekip je prijavil tozd Veflon 3 
(bravo!) sledijo s po dvema eki
pama Grafika. \ zdi zeva nje. 
Kemija in Titan dioksid. Udele
žba je glede na prejšnja leta zelo 
spodbudna in veseli nas, da raste 
zanimanje za to zvrst rekreacije- 
Treba je povedati, da se tekmo
vanja ni udeležilo precejšnje šte
vilo dobrih, če že ne odličnih

Na prvem Brečkovem memo
rialu je sodelovalo sedem ekip s 
po petimi tekmovalci. Cinkarna 
je sodelovala z dvema ekipama- 
Še posebej moramo pohvaliti 
udeležbo veteranov, nekateri iz
med njih že precej časa uživajo 
sadove minulega dela-

Rezultati ekipno: 1 Železarna 
Štore 901 krog (od 1000 mo
žnih), 2. Ingrad 873 krogov, 3. 
EMO 868 krogov, sledijo: Libe- 
la 859 krogov, Metka 841 kro
gov, Cinkarna 832 krogov in 
veterani Cinkarne 677 krogov. 
Med posamezniki so bili naj
boljši: Ivan Kočevar 183 kro
gov. Vili Dečman 182 krogov, 
Šilvo Murn in Jože Štrajher po 
181 krogov, Rezar in Hočevar 
po 180 krogov. Seme in Krajnc 
po 179 krogov, Kobale in Jager 
po 178 krogov. Železarna je ta
ko odnesla trajno prehodni po
kal. Kočevar pa manjšega za 
posameznike.

strelcev. Naj naštejem samo ne
katere: Mira Gorenšek, Helena 
Umek. Zdravko Luzar, Martin 
Kukovič. Ciril Počivalšek, 
Maks Pečnik. Franc Smeh. Maj
da Derča, Vinko Pungeršek itd. 
Njihova prisotnost bi prav goto
vo motivirala tudi ostale tekmo
valce, svojim tozdom pa bi omo
gočili boljše rezultate in 
uvrstitve.
Celotno organizacijo so vodili in 
odlično izpeljali strelci strelske 
sekcije Cinkarne.
Ekipni rezultati:
1. Vzdrževanje 732 krogov, sle

dijo Grafika I- 698 k.. Kemija I. 
696 k., Veflon I. 680 k., titan 
dioksid h 648 k.. DSSS 641 k.. 
Transport 608 k.. Vzdrževanje 
11. 557 k.. Veflon II. 508 k., 
Kemija II. 498 k.. Grafika 11. 
449 k.. Metalurgija 445 k., Titan 
dioksid II. 365 k., Veflon III. 
319 k.

Med posamezniki je bil najboljši 
Ivan Kranjc s 172 krogi (Vzdrže
vanje), sledijo Blanka Botušič 
167 k- (Kemija), Miran Rihter 
156 k. (Vzdrževanje), Šandor 
Patkanj 153 k. (Veflon) in Ivan 
Legvart 150 k. (Grafika).

Franc Smeh

TENIS SEKCIJA ZAKLJUČILA 
SEZONO
Ob izteku teniške sezone smo 24. 
oktobra organizirali prvenstvo 
Cinkarne za posameznike. Vi
sok datum ni obetal nič razvese
ljivega, posebno glede vremena. 
In res, pred napovedano tekmo 
je vso noč deževalo. Zjutraj so 
oblaki, megla in mokrota dajali 
občutek neprijaznosti. Kljub 
vsemu se nas je na zbirnem me
stu v Rečici zbralo dvanajst po
gumnih. Pogled na igrišče je 
dajal videz, da gre za vaterpolo 
tekmo- Odločitev je bila, da vo
do dobesedno odnesemo iz igriš
ča- V eni uri je bil teren pripra
vljen, povrh tega pa nas je poz
dravilo sonce - napravil se je 
čudovit dan.
Žreb nas je razvrstil v dve skupi
ni in borbe so se pričele. Bolj ko

KEGLJANJE
Tekmovanja v počastitev dne

va republike v kegljanju v bor
benih igrah se je udeležilo pet 
ekip. mešana ekipa titanovega 
dioksida in trim ekipa. Zadnji 
dve ekipi sta bili izven 
konkurence.

Lep pokal je prejela ekipa 
DSSS, v postavi Jožica Šeško, 
Alenka Vengust, Franc Červan, 
Marjana Berk in Jožica Točaj. 
Med tekmovanjem smo se keg
ljači oddolžili dolgoletnemu čla
nu kegljaške sekcije Ludviku 
Zagmajstru, upokojenemu ein- 
karnarju s skromnim darilom

se je dan nagibal proti popold
nevu, bolj so bile borbe trše in 
lepše. Potem smo doživeli po
škodbo igralca Franca Kovača, 
da potem nismo videli pravega 
finala.
V polfinalu so igrali: Jazbec - 
Kovač (6:9), Tajnšek-Kajtner 
( :0), v finalu: Tajnšek-KovaČ 
(3:6, 6:3, 6:0) in za tretje mesto 
Jazbec-Kajtner (9:6).
Končni vrstni red: 1. Brane 
Tajnšek, 2. Franc Kovač, 3- Mla
den Jazbec, 4. Slavko Kajtner, 
od 5. do 8. mesta (Emil Zupanc, 
Franc Smeh, Anti Šporar in 
Marjan Kolar, od 8- do 12. 
mesta Zdenko Vičič, Andrej 
Ivančič, Avgust Praznik in To
mo Žolger).

Franc Smeh

za dolgoletno delo v sekciji. Da
rilo mu je izročila ena najboljših 
kegljačic Jugoslavije, Jožica Še
ško za njegovo prizadevno delo 
pa se mu je v imenu športne 
komisije zahvalila namestnica 
predsednice Vilma Pevec.
Vrstni red ekip:
I DSSS 374 kegljev, 2- Metalur
gija 339 kegljev, 3. Vzdrževanje 
298 kegljev, 4. Transport in skla
dišča 273 kegljev, 5. Veflon 236 
kegljev, 6. Titan dioksid 281 
kegljev in 7. TRIM ekipa 2.78 
kegljev.

Rudi Mraz

Rezultati šahovske olimpiade v 
PU LI v septembru
Posamezniki so igrali takole:
- Jazbec Mladen
- Ružič Vojislav
- Mežnar Mirko
- Tasič Mladen
- Tajnšek Branko 
Rezultati dvobojev:
21. Maj Beograd : »CC«
Tvornica ulja Zagreb : »CC«
»CC« : DUGA Beograd 
VENAC Ruma : »CC«
Občina St. Grad Beograd : »CC« 
»CC« : DAVID PAJK Beograd 
»CC« : GIJMAR SAVA Kranj 
»CC« : RADE KONČAR Skopje 

»PETROKEMIJA« Kutin.i»CC«

6 točk od 9 možnih 
I 1/2 točk od 6 možnih 

4 točke od 8 možnih 
2 točke od 7 možnih 

3 1/2 točke od 6 možnih

2 1/2:1 1/2 
2 : 2 
2 : 2

11/2:2 1/2 
2 : 2
1 : 3
2 : 2 
2 : 2 
2 : 2

M. M.
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ZIS naš vsakdanji
Krivda pa taka

Sopihanje Pod težo bremena
Sapa nam že tako močno pohaja 
iščemo rešitev sindikata. SZDL in Zekaja 
razširjamo polemike okrog božiča in mlaja 
vse bolj sigurno pa vsa stvar iz rok nam uhaja...

BRISALCI SO
* ODVEČ KO JE ZA

MEGLJEN POGLED 
V - PRIHODNOST.
KO SE POJAVI 
SKLEROZA, ZAČNE 
ČLOVEK PISATI 
SPOMINE.

Čeprav bi povsod zmanjkalo alkoholnih pijač, je malo verjetno, da 
bi se gospodarstveniki streznili.

DELAVEC NOSI NA 
SEBI VELIK ZALO
GAJ. ZATO NE VIDI 
KAM GRE.

Narod naj odloči
Odločiti se za zdravljenje ali molitev?
To sedaj je huda dilema.
ZIS našel je salamonsko rešitev:
Prepustiti narod kar obema...

Čeprav vodilni kadri ne verjamejo v višje sile, se vseeno držijo izre
ka - da je bog najprej sebi brado ustvaril.

Težko breme nosi tale gracija
je asociacija na streznitev
je kot naša draga federacija
ki je gospodarstvu prevelika obremenitev

Iz teorije v prakso smo prešli samo - v go
spodarskem kriminalu.

Auu, moj žep! »jTnfUČija^

Včasih so pri nas bili v ilegali revolucionarji, danes pa-milijarderji

CIN... CIN... CIN... KARNISKE
OB KONCU LETA 
Lctošnga leta kmal bo zmankov 
Brž skličimo še kej sestankov! 
Bo treba načarat kak lep plan, 
da le bi imel za krop neslan...

PO SLEDEH RAZVOJA

Srečanje
Cinkarnarjev
IZ DOBRO OBVEŠČENIH 
VIROV
»TRADICIONALNEGA« 
SREČANJA CINKARNAR
JEV NE BO, KER NEKATE
RIM NI DO VESELJA, DRU
GI PA SE VESELJA BOJIJO.

Koristen predlog

Predlagam, da zaradi monopola 
birokratskih struktur v Cinkarni 
Celje (mladina 42/27. 11. 1987) 
Cinkarnar ukinemo!

Ko zasajamu razvojna drevesa 
bolje, da preskočimo harijev sulfid 
ker, ko strup nam ho razžrl črevesa 
naj k vragu gre še tisti »profit«

Lahko je VEKŠ, lahko Sorbona 
na koncu čaka te lopata 
nekoristna je diploma 
če nimaš tapravega ata...

NI DOBRO, DA JE 
VSE DOLGO. JAZ 
SEM DOBIL KNJIŽI
CO ZARADI DOL
GEGA JEZIKA.



14 Novoletna nagradna križanka G«'

Prva nagrada: 10.000, druga 6.000, tretja 3.000 din. Rešitev pošljite v uredništvo do 25. januarja 1988.

-

CINKARNAR

NfcRDAMJE 
IME ZA
SL. MESTO

CINKARNAR
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Začnimo
živeti

zdravo

~ 'S' A

\S.

\w

Pomen in naloge nujne 
medicinske pomoči

Razvoj sodobne družbe in medici
ne izpričuje nujnost in možnost, da 
je usoda hudo poškodovanega, ne
nadno obolelega ali zastrupljenega 
vse večkrat v rokah tistega, ki daje 
prvo pomoč oziroma nujno medi
cinsko pomoč na kraju poškodbe oz. 
nenadnega obolenja. Posebno pri 
najhuje poškodovanih, obolelih in 
zastrupljenih, pri katerih popuščajo 
osnovne življenjske funkcije, kakor 
tudi pri poškodovancih s hudimi 
krvavitvami, je ob nezadostni in 
nepravilni prvi pomoči ter nujni me
dicinski pomoči izid zdravljenja lah
ko po nepotrebnem usoden.

Neposredno zdravstveno oskrbo 
poškodovanega ali nenadno obole
lega na kraju dogodka in čimprej po 
dogodku imenujemo prva pomoč- 
Razlikujemo več stopenj prve 
pomoči:
- Laična prva pomoč je tista, ki jo 
nudi nestrokovnjak. Osnovna nače
la te prve pomoči naj bi poznal vsak 
odrasel človek. Zvezni zakon o 
zdravstvenem varstvu pravi: »Dol
žnost vsakega občana je, da v nujnih 
primerih po svojih zmožnostih nudi 
drugemu prvo pomoč«.
- Polstrokovno prvo pomoč dajejo 
prostovoljni prvi pomagalci laiki, ki 
so se izurili v posebnih tečajih prve 
pomoči /20-urni, 80-urni tečaj/.
- Strokovno ali medicinsko prvo 
pomoč pa dajejo zdravstveno iz
obraženi delavci- To pomoč imenu
jemo tudi nujna medicinska pomoč.

Reševalna veriga
Prva pomoč, nujna medicinska 
pomoč
in prevoz morajo biti tesno povezani

V letih, odkar obstoja naša služba 
(nujna medicinska pomoč), smo 
opazili, da v delovni organizaciji 
poškodovani ali nenadno oboleli, 
pogosto ostajajo brez prve pomoči, 
katero naj bi prizadetemu do našega 
prihoda nudili najbližji sodelavci, 
oziroma je nudena prva pomoč 
nepravilna-
Zaradi tega smo se odločili, da preko 
našega glasila objavimo osnovne 
principe pravilnega nudenja prve 
pomoči, ki naj bi jih poznal vsak 
odrasel človek.

Ker sem mnenja, da obstaja dosti 
dobrih učbenikov prve pomoči, v 
katerih se lahko podrobneje sezna
nite z vsemi potrebnimi ukrepi v 
primeru poškodb oziroma nenadnih 
obolenj, vas bomo v vsaki številki 
glasila le na kratko seznanili z naj
enostavnejšimi principi nudenja pr
ve pomoči. Zapomnite si jih, morda 
boste z njimi komu rešili življenje! 
Pričnimo danes z oživljanjem!

OŽIVLJANJE
Reševanje iz navidezne in klinične 
smrti imenujemo oživljanje.
1. Pri vsakem nezavestnem ponesre
čencu moramo najprej ugotoviti, ali 
diha brez težav ali ne. Če ne diha, 
moramo brez odlašanja pričeti z 
UMETNIM DIHANJEM. Po
membna je vsaka sekunda, vendar 
ukrepaj mirno in ne izgubi glave.
2. Ponesrečenca obrni na hrbet, od
pri mu usta in odstrani vso nesnago 
iz izbljuvke. S tem očistimo zgornje

dihalne poti in lahko pričnemo z 
umetnim dihanjem-
3- Eno roko mu položi pod teme, 
rahlo mu dvigni glavo in jo odpri v 
tem položaju- Drugo roko mu polo
ži na čelo tako, da s palcem in 
kazalcem dosežeš nos. Z eno roko 
mu stisni nosnici, z drugo dvigni 
brado naprej in navzgor, globoko 
vdihni in pritisni ustnice na ponesre- 
čenčeva odprta usta- 
Enakomerno mu vpihavaj zrak v 
pljuča, tako da se mu oprsje dviga.
4- Odmakni svoja usta in pusti, da 
bolnikovo oprsje upade, medtem 
globoko vdihni- Ponovi zaporedje- 
Prvih štirikrat ali petkrat vpihavaj 
zrak hitro, nato pa lahko preideš na 
enakomeren ritem, ki ustreza tvoje
mu lastnemu dihanju. Ne vpihavaj 
premočno ampak toliko, da se po- 
nesrečenčevo oprsje naravno dviga, 
nadzoruj utrip vratne arterije!

Če se poleg dihanja ustavi tudi po- 
nesrečenčevo srce, moramo izmeno
ma izvajati UMETNO DIHANJE 
in ZUNANJO MASAČO SRCA. Z 
masažo srca pa nikakor ne smemo 
začeti, če srce še bije.

Vedno več je nesreč in bole
zni, kjer prizadeti potrebujejo 
novo kri. In prav je, da je vse 
več tistih ljudi, ki pomagajo 
sočloveku - s krvjo. To huma
no darovanje vrača vero v člo
veka, v solidarnost, v občutek 
dobrote.
Vse to so bile besede predstav
nikov Rdečega križa in trans
fuzijske postaje- Veliko je bilo 
izrečenega in ob tej priložnosti 
so bila podeljena priznanja 
vsem, ki so darovali kri pet in 
večkrat-
Med njimi so bili delavci naše 
delovne organizacije, ki jim ob 
takšnem humanem odnosu iz
ražamo vse spoštovanje, vsem 
sodelavcem, ki pa se še niso 
bdločili za to humano dejanje, 
svetujemo, naj premislijo ali ne 
bi tudi oni mogli postati 
krvodajalci.

5. Najprej poškodovanca enkrat 
močno udari s pestjo na sredino 
prsnice. Če s tem nisi spet pognal 
srca, bo potrebna ZUNANJA MA
SAŽA SRCA.
6. Poklekni ob poškodovancu in 
položi blazinico ene roke na spodnjo 
polovico prsnice. Položi blazinico 
druge dlani na vrh prve. Potem se z 
iztegnjenimi rokami nagni naprej da 
pritisneš na prsni koš in spet nazaj.
7. Kombinirano izvajamo umetno 
dihanje in zunanjo masažo srca na 
sledeči način:
Kadar oživljaš sam, takrat dvakrat 
napihni pljuča in nato petnajstkrat 
pritisni na prsnico- 
Kadar^jživljata dve osebi, je oživlja
nje mnogo lažje in učinkovitejše. V 
tem primeru izvajata umetno diha
nje z usti in pritiskanje na prsnico 
izjemoma v razmerju 1:15.
8. Kako dolgo oživljamo? 
Oživljamo tako dolgo, dokler po
nesrečenec ne prične sam dihati ozi
roma dokler ne prispe strokovna 
pomoč.

KRVODAJALCI - ODLO- 
KOVALCI V LETU 1987

5-kratni
Babič Vitomir, Damjanič Mile
na, Goršeg Egon, Kosič Lju
bo, Leban Bojan, Runjak Zla
tko, Štemberger Joško, Varja- 
čič Štefan.

10-kratni
Bernjak Marija, Cvikl Jožica, 
Romih Ivan, Talevski Spasen, 
Žavski Marjan.

15-kratni
Goršeg Metoda, Krašovec 
Marjan, Marcius Štefan, Šeško 
Branko.

20-kratni
Ahtik Martina, Dokler Emil, 
Kristavčnik Peter, Mravljak 
Anton, Pernič Zdravko, Plohl

Otmar SLAPNIK

Darovati kri - rešiti življenje
Krvodajalci praznujejo vsako leto svoj dan, dan krvodajalcev. Tako 

smo se zbrali, 20. novembra 1987 v Domu učencev, kjer so predstavniki 
Občinskega odbora rdečega križa s predstavniki transfuzijske postaje 
slovesno podelili priznanja krvodajalcem, ki so pet, deset, petnajst, 
dvajset, petindvajset in petdesetkrat darovali kri.

Marjan, Strsoglavec Anton, 
Šoštarič Martin, Teržan 
Ivanka
25-kratni
Arnšek Stanko, Čuden Zdrav
ko, First Jože, Gorenšek Mi
lan. Potočnik Ferdo
30-kratni
Cimerman Marjan, Nežmah 
Franc
35-kratni
Korošec Pavel, Korošec 
Helena
40-kratni
Kalafatič Slavko, Kontrec 
Franjo, Korošec Anica, Šuhel 
Pavel, Virant Marija
45-kratni
Selič Edvard, Žolgar Tomo

50-kratni
Novak Jakob

Na proslavo so bili vabljeni 
tudi naši krvodajalci, izmed 
katerih bodo nekateri kmalu 
že stotič darovali kri:
Franc DEČKO, Simo PE
TKOVŠKI, Janez 
ŠTORGELJ.

Vsem še enkrat hvala!

Martina Ahtik

DOKUP DELOVNIH LET - 
ZAVAROVALNE DOBE

Novi republiški zakon o po
kojninskem in invalidskem za
varovanju omogoča delovnim 
ljudem, ki so po novem obvezno 
pokojninsko in invalidsko zava
rovani, podaljšanje zavarovanja 
za ves čas po vojni, v katerem so 
opravljali kmetijsko dejavnost 
pred uvedbo obveznega pokoj
ninskega in invalidskega zava
rovanja. Zavarovanci po zako
nu o starostnem zavarovanju 
kmetov, njihovi zakonci ter 
prevzemniki kmetij podaljšajo 
zavarovanje za obdobje opra
vljanja kmetijske dejavnosti 
pred 1 1. 1972 leta, ostali kmetje 
in njihovi družinski člani pa za 
celotno obdobje opravljanja 
kmetijske dejavnosti pred 1. 1. 
1984 leta.

S plačilom prispevka za po
kojninsko in invalidsko zavaro
vanje se to obdobje všteje v 
pokojninsko dobo.
Za dokup enega leta delovne 
dobe je potrebno plačati okoli 
410.000 din prispevka in do 31. 
12. 1987 vloži zahtevo pri Skup
nosti pokojninskega in invalid
skega zavarovanja. V letu 1988 
se bo prispevek zvišal.
Če imate pogoje za dokup, dobi
te informacije v kadrovski službi 
telefon 325.

Martina AHITK



Zakaj v Plestje
Kaj naj vzamem s seboj? Tre

nirko, tople nogavice, hlače, 
bundo, rokavice, sladkor in li
mono za čaj... Pa kaj bi to, na 
dopust grem, pa bi se še trpinčila 
s kuho! Lahko gremo! zakričim, 
poberem nahrbtnike in se nalo
žim v avto- Po uri in pol vožnje 
končno prispemo do razpotja. 
Prav zanimivo. Na desno vodi 
nesplužena pot, na levo pa lepa, 
a ožja- Cestni znak označuje 
smer Izletnik Celje, Planinski 
dom. Mož zavije na levo, jaz pa 
v tisti naglici ne vidim napisa 
Cinkarna Dom v Plestju- 

Tristo metrov naprej zagle
dam tri zgradbe. Tista na skrajni 
levi, najnovejša, najlepša, je 
dom v Plestju- Razlika s prejš
njim je velika. Ozka tlakovana 
pot vodi mimo nizkih zelenih

svetilk do vhoda. Pogledam na 
desno - kamin. Poleti bomo lah
ko tukaj pekli čevapčiče in sedeli 
ob leseni mizi, nad katero je 
streha iz lubja.
Dom. Prva vrata imajo napis: 
hramba smuči. Tu so res dobri 
tereni za smučarje tekače. Vidim 
kup čevljev; seveda, sezuti se je 
treba. Tako je prav, kot doma. 
Leva vrata - šank, skupni pro
stor. Les daje prijetno toploto in 
domačnost- Na stenah so lepe 
stare fotografije doline in njenih 
prvih planincev. Pozneje vidim, 
da podobne slike visijo skoraj v 
vseh prostorih.

Ivo nam najprej postreže z 
ekspresso kavico, nato opravi
mo popisne formalnosti. Sobo 
smo dobili v drugem nadstropju. 
Odpelje nas po širokih stopni

cah; pravzaprav smo naenkrat 
zgoraj. Vse v lesu, zopet toplina, 
poseben vonj po njem. Sobe so 
zares prijetne. Mansarda, les, 
bele stene, strešna okna, da iz 
postelje gledaš nebo. Eno okno 
pa je na sprednji steni, od koder

je čudovit pogled na planine. V 
sobi je izrezljano pohištvo- 

Pričelo me je zanimati vse. V 
drugem nadstropju je še šest sob, 
dva prostora za tuširanje, umi
valnica s tremi umivalniki ter 
WC - ločeno. Zdi se kot da

ničesar ne manjka- Presenetila 
sta me kuhinja in jedilnica v 
pritličju. En prostorje sestavljen 
iz štirih kompletnih kuhinj. Štir
je štedilniki, prav toliko hladil
nikov, jedilnih priborov, poso
de, skratka vse za štiri gospo
dinjstva. Jedilnica ima tri velike 
mize in prav lahko se je zvrstiti, 
če vsi kuhajo hkrati.

V prvem nadstropju so lepe 
sobe, z vsem kar sodi zraven in 
seveda lepa sejna soba za 20 
oseb. Ta ima bakreni kamin in 
lepo stensko uro. To bomo lah

ko še dobro prodali, sem 
pomislila-

Na kratko naj vam povem še, 
da je Izletnikov planinski dom 
tudi kaj drugega kot je bil. Tam 
je trikrat v tednu vso noč živa 
glasba, dobra domača jedača in 
hitra postrežba- Tri dnevne ob
roke dobiš za 7200 din. Mislim, 
da v tej dolini manjka le še kak 
športni objekt, da bi bila še 
kakšna rekreacija poleg plani
narjenja poleti, in smučanja 
pozimi.

M aca

ZAHVALE

Ob prerani izgubi dragega mo
ža, očeta, starega očeta in 
pradedka

VALENTINA ROGELŠKA 
se iskreno zahvaljujemo vsem 
članom kolektiva in njegovim 
bivšim sodelavcem za izrečene 
poslovilne besede in spremljanje 
na zadnji poti. Posebna hvala za 
darovani venec-

žena Pavla z otroci, 
vnuki in pravnuki

Ob smrti dragega očeta 
IVANA KUGLERJA 
se iskreno zahvaljujem sodelav
cem za darovano cvetje in izra
ženo sožalje.

sin Ivan

Ob boleči izgubi dragega očeta 
JULKA KOLARJA 

se iskreno zahvaljujem delavcem 
tozda Transport in skladišča za 
izrečeno sožalje in denarno 
pomoč-

žalujoči sin 
Julko Kolar

Ob boleči izgubi drage mame 
MARIJE MASTNAK 

se iskreno zahvaljujem sodelav
cem tozda Veflon za darovano 
cvetje in spremljanje na njegovi 
zandji poli-

hči Ivanka Brezovšek

Vsem organizatorjem v Strelski 
sekciji Cinkarne, gostom in tek
movalcem. se iskreno zahvalju
jeva za MEMORIAL BORISA 
BREČKA

žena Fanika in sin Boris Brečko

Planincem Cinkarne se iskreno 
zahvaljujem za darilo in pozor
nost, ki so mi jo iskazali ob 
otvoritvi prenovljenega doma v 
Plestju v Logarski Dolini.

Jerca PLEŠNIK

Ob smrti naše drage žene in 
mame

LJUDMILE VERDEV 
se najlepše zahvaljujemo za de
narno pomoč, darovano cvetje, 
spremljanje na zadnji poti in 
izrečena sožalja obratom Meha
nične delavnice in Glavnega 
laboratorija.

VERDEVOVI

(»lasilo (kitom organizacije ( inkarna izhaja mesečno. I 'reja n a uredniški odbor, predsednik Maks Pečnik, člani Amadeo 
Dolenc, Darja Vovk, l.enarl Horvatič, (»lavna urednica Mira (»orenšek, odgovorni urednik Leopold Slapnik, lektorica 
Jelka liombač. Naslov uredništva: ( inkarnar. Cinkarna, Kidričeva 19, Celje, tel.: 33112, int. 353. liska tiskarna 
Cinkarna v nakladi 3.000 izvodov. Cinkarnar je brezplačno na razpolago vsem članom kolektiva, upokojencem in 
štipendistom.
Na podlagi izjave sekretariata za informacije SRS št. 421-1/72 z dne 5.4. 1974 je glasilo oproščeno temeljnega prometnega 
davka._____________________ __________________________________________


